
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr XI/2024 

XI sesja w dniu 30 grudnia 2024 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji 

Obrady XI sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 15:10 Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Jarosław Molenda witając Radnych, Sołtysów, Wójta Gminy Pana 

Sylwestra Różyckiego, Skarbnik Gminy Panią Dianę Czubak, Sekretarz Gminy Panią 

Monikę Czubak, Pana Romana Markiewicza Prezesa firmy Robema, który złożył wniosek 

o udzielenie głosu na sesji oraz wszystkich biorących udział w obradach. Obrady 

zakończono o godz. 17:34 tego samego dnia. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 15 Radnych, 

co stanowi quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 15 członków. 

Obecni: 

1. Małgorzata Burek 

2. Emil Gawin 

3. Monika Głuch 

4. Julita Grduk 

5. Wiesława Kaczyńska 

6. Michał Kapusta 

7. Paweł Matysiak 

8. Mariusz Mirecki 

9. Jarosław Molenda 

10. Grzegorz Siemieniec 

11. Adam Stańczyk 

12. Mariusz Wojcieszak 

13. Bożena Wojtyniak 

14. Artur Zasada 

15. Bogdan Zdon 



 

2. Zatwierdzenie porządku obrad 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski do porządku obrad? 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, iż wobec braku zmian do przedstawionego 

porządku obrad nie ma potrzeby jego głosowania. 

 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji 

a) Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu nr IX z 

dnia 5 grudnia 2024 r.? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr IX z dnia 5 grudnia 

2024 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad IX sesji Rady Gminy w Orońsku z dnia 

5 grudnia 2024 r. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr IX z dnia 5 grudnia 

2024 r. został przyjęty jednogłośnie. 

 

b) Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu nr X z dnia 

16 grudnia 2024 r.? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr X z dnia 16 grudnia 

2024 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad X sesji Rady Gminy w Orońsku z dnia 

16 grudnia 2024 r. 



Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr X z dnia 16 grudnia 

2024 r. został przyjęty jednogłośnie. 

 

4. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy za okres między sesjami 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące 

pisma: 

a) zawiadomienie o zwołaniu X sesji VII kadencji Rady Powiatu w Szydłowcu; 

b) projekt uchwały ws. przyjęcia „Rocznego programu współpracy Gminy Orońsko z 

organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność 

pożytku publicznego na 2025 rok”; 

c) projekty uchwał w sprawie: zmiany uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich 

zbywania, nabywania i wykupu; zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Orońsko na lata 2024-2040; zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2024 rok; 

ustalenia wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego, ustalenie planu 

finansowego tych wydatków oraz określenia ostatecznego terminu dokonania każdego 

wydatku ujętego w wykazie; Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2025-20240; uchwała budżetowa na rok 2025 Gminy Orońsko; 

d) informacja Dyrektor PSP w Ciepłej dot. planu dofinansowania doskonalenia 

zawodowego nauczycieli w 2025 roku; 

e) pismo mieszkańca ws dowozu dzieci do szkoły w Orońsku; 

f) wniosek o zabranie głosu na sesji; 

 

Przewodniczący Rady zaproponował, aby głosu mieszkańcowi udzielić w tym momencie 

sesji. 

 

Głosowano w sprawie: udzielenia głosu Panu Markiewiczowi w tym momencie sesji? 



Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Pan Jarosław Molenda: Zapraszamy Pana tutaj do nas. Pan Markiewicz wystąpił o wyraźnej 

zgody na zabranie głosu ze względu na planowaną inwestycję w miejscowości Guzów, o 

której chciał parę słów powiedzieć. Bardzo proszę. 

Pan Roman Markiewicz: Dzień dobry. Nazywam się Roman Markiewicz. Jestem prezesem 

spółki Robema z siedzibą w Skarżysku-Kamiennej, która złożyła u państwa wniosek o 

wydanie decyzji środowiskowej na realizację przedsięwzięcia – ja tak skrócę, bo tam jest 

długa nazwa – konkretnie pirolizy. I ja bym chciał Państwu może wyjaśnić na czym ten 

proces by polegał. Bo już zauważyłem, że na Facebooku pojawiają się informacje, zresztą 

jak powiedziano mi, że trochę takie, które troszeczkę wprowadzają Państwa w błąd. Więc 

inwestycja będzie realizowana, przewidujemy jej realizację na działce numer 262 w 

Guzowie. To jest między innymi halą tutaj Pana Jędrzejczyka, który jest na sali, a 

wysypiskiem śmieci. Działka ma powierzchnię ponad 4,5 hektara, jest moją własnością, ja 

ją wydzierżawiłem w swojej spółce. I process pirolizy na czym polega? Głównie skupiamy 

się na tym, że chcielibyśmy temu procesowi poddawać, faktycznie tutaj nazwa jest odpady, 

ale to są, będą opony i tworzywa sztuczne. Głównie to zajmujemy się oponami. I teraz o ile 

do tej pory w Polsce głównie takie opony były w ten sposób utylizowane, że poddawano je 

spalaniu najczęściej w cementowniach. Dzisiaj już są nowe technologie. I najbliższa taka 

technologia chyba tutaj w naszym obszarze działa w okolicach, znaczy przepraszam, w 

Ostrowcu. Druga była chyba bodajże w Nowinach. Tylko że ta już nie działa, tam chyba 

zakład uległ jakiejś awarii. Działa natomiast w Ostrowcu. Są chyba 3 reaktory bodajże na 

przetwarzanie tego odpadu. Na czym to polega? Opona, tak samo Państwo tu się spotykacie, 

że u was też na pewno macie problem z tym albo płacicie też spore pieniądze za to, że ona 

zostaje zutylizowana w jakikolwiek sposób lub przetworzona. Proces, który my chcemy 

tutaj wdrożyć na tej działce będzie polegał na tym, że opona przywieziona na zakład będzie 

na początku poddawana – ja tak troszeczkę uproszczę, żeby tutaj nie rozszerzać, ale będzie 

wyciągnięty z niej drut, który tam się znajduje. Tego drutu w oponie jest około 8%. 

Następnie ta opona będzie poddawana takiemu strzępkowaniu, czyli taki wytwarzany chips 



z opony, który następnie może być już produktem, dodanym do sprzedaży. I już straci status 

odpadu. Zarówno ten chips, jak i później dalsza jej obróbka czy granulowanie, może zostać 

już, ten produkt może zostać wykorzystany do różnych innych celów. My chcemy iść 

troszeczkę dalej. I poddać go tak zwanej pirolizie, czyli takiemu procesowi chemicznemu, 

który następuje w reaktorach, który jest podgrzewany gazem, na początku trochę z gazu 

LMG. A następnie już w trakcie tej pirolizy wkłada się trzy takie zasadnicze rzaczy. Czyli 

41 % to jest, stanowi taka sadza, 44 % stanowi olej pirolityczny. I 7% stanowi gaz 

pirolityczny. I następnie chcemy te reaktory zasilać już gazem pirolitycznym, czyli tutaj 

tylko będziemy potrzebować część produktu zewnętrznego, czyli gazu LMG do wstępnego 

takiego uruchomienia reaktora. A później ten proces następuje w takim procesie ciągłym i 

będziemy wykorzystywać własny gaz, który jest wytworzony w ramach tej pirolizy. Co się 

robi z dalszymi produktami? Nie zostaje już na pewno na zakładzie żaden odpad, bo sadza, 

która jest w wyniku tej pirulizy, która się wytwarza, to jest inaczej taki czysty można 

powiedzieć węgiel, który posiada nieoczyszczony około 20 000 kalorii. A już oczyszczony 

posiada około 40 000 kalorii. Co można z nim zrobić? No, my żeśmy już robili taką wstępną 

technologię, pracowaliśmy z peletowaniem tej sadzy. Gdzie można ją wykorzystać zarówno 

w piecach. Ale przede wszystkim ze względu na to, że to już jest produkt, który w wyniku 

przetwarzania odpadów jest to produkt ekologiczny w pewien sposób, ale jest też 

wytwarzany bez jego peletowania można wykorzystać na przykład do czegoś, co potrzebuje 

bardzo dużych temperatur, czyli na przykład najczęściej to w browarach się to 

wykorzystuje, jak na przykład taka sadza, która jest wdmuchiwana pod dużym ciśnieniem 

i w wyniku wybuchu zyskuje się ogromne temperatury. Następnie olej pirolityczny, który 

jest zwykłym paliwem, to jest po oczyszczeniu, poddaniu go oczyszczeniu, to jest zwykły, 

w podstawie pierwszym ciężkim jest to olej opałowy, bądź po oczyszczeniu, to może być 

nawet jako paliwo, które jest wykorzystywane w dieslach. No i trzecią rzeczą, którą 

powiedziałem, to jest ten gaz pirolityczny. Zwykle nie ma sposobu na wykorzystanie go 

gdzieś na zewnątrz. Są oczywiście firmy, które to wykorzystują. To są duże firmy, typu 

Orlen, ale my chcemy to wykorzystać we własnym zakresie. No i co tutaj chciałbym 

powiedzieć, przede wszystkim dla Gminy to jest, przewidujemy w tej inwestycji, że Gmina, 

zatrudnimy 35 osób, bo no niestety tutaj jest proces produkcji takiej ciągłej. Czyli 

trzyzmianowy, nie ma przerw. Oczywiście przerwy techniczne na jakieś naprawy lub prace 

serwisowe przy reaktorach odbywają się, ale w zasadzie to jest taki proces ciągły, czyli 35 

osób planujemy zatrudnić. Zabudowa tej działki będzie też dosyć duża, bo planujemy, że 

budynki, które tam powstaną, czyli hale i budynki dodatkowe oczywiście, typu zaplecze 



socjalne, biurowe, to będzie prawie 2-hektarowa zabudowa. Czyli z automatu to się wiąże 

też ze sporymi korzyściami dla Gminy w formie podatku, prawda? Czyli od nieruchomości, 

od wartości tej zabudowy. Czyli jak tu wstępnie tak wyliczamy, to jest około 533 000 zł 

rocznie, które my będziemy odprowadzać do Gminy w formie podatku od nieruchomości. 

No i oczywiście podatki CIT, które też do Państwa wpływają, od zatrudnionych osób i no 

to chyba tyle. I chciałbym tylko Państwa, chciałbym tylko powiedzieć, że tu nie ma chyba 

żadnych takich obaw, bo w tym procesie nie powstają żadne w zasadzie odpady. Wszystko 

jest wykorzystane i w zasadzie nie generujemy żadnych odpadów. To jest jedna z takich 

najnowszych technologii w tej chwili zagospodarowania takich rzeczy jak m.in. opony. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni macie do Pana jakieś pytania? 

Warto skorzystać z tej okazji, żeby dopytać, żeby wyjaśnić jakieś wątpliwości. Proszę 

bardzo, Pan Radny Kapusta. 

Pan Michał Kapusta: Jak duża skala ma być przerobu tych opon rocznie? 

Pan Roman Markiewicz: To znaczy, wiem Pan co, we wniosku, który żeśmy złożyli, 

idziemy po oczywiście tam maksymalne takie ilości, czyli planujemy około 70 ton na dobę. 

Czyli tam około 27 000 ton rocznie. Oczywiście, no to mówię, no to decyzją środowiskową 

ubiegamy się o maksymalną, ale pewnie to takiej maksymalnej, maksymalnego przerobu 

nie dojdziemy już w pierwszej fazie tej realizacji projektu. Tylko w którymś pewnie etapie. 

No, ale takie są założenia. 

Pan Michał Kapusta: Jeszcze jedno mam pytanie. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo. 

Pan Michał Kapusta: Tutaj czytam, że proces pirolizy może emitować tlenki węgla, tlenki 

azotu i tlenki siarki. Czy to też będzie tak? 

Pan Roman Markiewicz: Znaczy wie Pan co, w zasadzie nie emituje, ale nawet decyzje 

środowiskowe, które są wydawane, RDOŚ który wydaje taką decyzję, ma w pierwszym 

etapie już możliwość śledzenia. Bo wie Pan, to wszystko jest od tego, jaka technologia, 

jakie kominy, jakie wszystkie filtry zostaną zastosowane. Nie przewiduje się, że w tej 

pirolizie taka rzecz będzie miała miejsce, ale wiem, że decyzja środowiskowa, którą wydaje 

RDOŚ, jest od razu zawarta to, że w pierwszym etapie działalności od razu jest monitoring 

tego wszystkiego poddawany. Zresztą wie Pan co, proces, tak jak w przypadku odpadów 

jest podawany monitoringowi, stałemu monitoringowi. Także w tym akurat jeszcze 

dodatkowo mamy taki, przynajmniej w tych decyzjach, które śledziłem do tej pory 

wydanych, które zostały wydane, po uruchomieniu takiej pirolizy następuje wizytacja 



odpowiednich organów, które oczywiście monitorują, czy takie rzeczy, które Pan 

powiedział, nie są emitowane do atmosfery, do środowiska. 

Pan Michał Kapusta: No dobrze, a jeszcze będą media używane, bo powiedział Pan o gazie, 

natomiast do chłodzenia reaktora będzie używana woda jakaś? 

Pan Roman Markiewicz: Nie, nie. On się sam wychładza. 

Pan Jarosław Molenda: Czy mamy jeszcze jakieś pytania? Proszę bardzo, Pan Wojcieszak. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Pozytywy Pan przedstawił, to niech Pan się pochwali minusami. 

Na pewno jakieś są. Chociażby dostarczanie tego towaru drogami naszymi. Na pewno tam 

mieszkają blisko mieszkańcy. Na pewno będzie odziaływanie na środowisko. Chociażby w 

postaci zapachu. Tak jak kolega wspomniał, szkodliwym na pewno. Czy to nie jest 

lokalizacja za bardzo bliska mieszkańcom? Sąsiadująca z mieszkańcami? 

Pan Roman Markiewicz: To znaczy tak, po pierwsze nie przewidujemy, że jakieś zapachy 

się powinny z tego wydostawać. Wie Pan, to jest obiekt zamknięty. Reaktor wygląda w ten 

sposób, że to są takie dwa płaszcze, które są w zasadzie z metali nierdzewych, wyłożone 

między tymi płaszczami szamotu. Jest, wie Pan co, i to jest tak, że nie powinien się żaden 

zapach z tego wydostać. I myślę, że tutaj… a zresztą tutaj jest przede wszystkim RDOŚ, 

który opiniuje, bo tutaj mamy opiniowanie. Państwo już wszczęliście postępowanie tutaj na 

mój wniosek. I zostały wydane, już wysłane opiniowanie takich organów jak RDOŚ, Wody 

Polskie, Sanepidu. Bo te 3 organy muszą zaopiniować. I wie Pan, to już RDOŚ na pewno 

oceni. Z naszej analizy, takiej ogólnej, tutaj stwierdziliśmy, że na pewno nie ma tutaj 

żadnych przeciwwskazań do takiej inwestycji. Ale to już szczegółowo ocenia RDOŚ. Wie 

Pan, zawsze można powiedzieć, że można powiedzieć, że za blisko. Tylko ja uważam, że 

to jest bardzo dobra lokalizacja. Po pierwsze, tak jak Pan powiedział, o tych drogach, no do 

wysypiska śmieci, które Państwo korzystaliście, właśnie też musiał właśnie dojechać, 

prawda, czyli te odpady. No chyba lepszej lokalizacji, jeżeli idzie o Państwa Gminie, to 

chyba nie można było sobie wyobrazić. No bo z jednej strony już zakład, który istnieje, 

prawda, który już działa przez wiele lat i na pewno nie ma takich, nic tam się też nie dzieje 

chyba złego. Z drugiej strony wysypisko, które tam jest w tej chwili już nie funkcjonuje, 

ale jest. A my jesteśmy po środku. Myślę, że no chyba nie będziemy stwarzać żadnych 

problemów. 

Pan Jarosław Molenda: Czy mamy jeszcze jakieś pytania? Proszę bardzo. 

Pan Mariusz Mirecki: Podobny zakład, o tych parametrach podobnych działa? 



Pan Roman Markiewicz: W Ostrowcu. W Ostrowcu, tak, czynny zakład był w Nowinach, 

ale chyba tam, o ile sobie kojarzę z takich informacją, jakiś pożar nastąpił. I chyba niestety 

nieczynny. Ale chyba największy teraz to jest Ostrowiec. 

Pan Artur Zasada: Tutaj jest sąsiad, który ma tam zakład i co Pan na to? 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: Ja nie mam nic przeciw temu. Nawet tutaj można by było wraz z 

Gminą wystąpić o jakiś zjazd serwisowy z drogi S12, która jest planowana. To by było 

chyba najlepsze, żeby nie jeździć po drogach gminnych. Jakiś taki, nie wiem, typu szlaban, 

żeby to nie była jakaś pętla, prawda, tylko normalny jakiś zjazd serwisowy, bo do mnie też 

ciężkie samochody jeżdżą. Można by było tego uniknąć, prawda? 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: To jest jeden z pomysłów. 

Pan Roman Markiewicz: Ja już jako właściciel działki złożyliśmy tutaj już do Państwa 

wniosek, tylko w momencie jak zostało uruchomione tworzenie planu ogólnego, my żeśmy 

złożyli już wniosek o zatwierdzenie tego, tej akurat działki w planie ogólnym. Właśnie do 

tego typu inwestycji. Wydaje mi się, że to jest dobre miejsce, tym bardziej, że już powstał 

jeden zakład. Może powstać drugi. Gdzieś wiem, że tam w pobliżu jest projektowana 

właśnie zjazdy, pętlę. Mamy niedaleko przecież tą w końcu tory kolejowe i jakąś tam 

bocznicę, która może być ewentualnie wykorzystana też, żeby ograniczyć. Ale to są takie… 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: Biogazownia jeszcze. 

Pan Roman Markiewicz: No właśnie, także chyba to jest takie dobre miejsce na stworzenie 

czegoś takiego, co by przyspieszyło rozwój Gminy, prawda? 

Pan Jarosław Molenda: Czy mamy jeszcze? 

Pani Diana Czubak: Czy ma Pan numer KRS swojej spółki? 

Pan Roman Markiewicz: Tak, tak, to znaczy, czy pamiętam, wie Pani co, NIP mogę z 

pamięci powiedzieć KRS-u niestety nie. 799 197 08 02. 

Pan Michał Kapusta: Niech Pan przypomni jaki to numer działki? 

Pan Roman Markiewicz: 262. 

Pan Jarosław Molenda: Czy mamy jeszcze jakieś pytania? 

Pani Małgorzata Burek: Ja chciałam. Reaktor. Co to jest ten reaktor? Będzie tam 

wytwarzany gaz? 

Pan Roman Markiewicz: To znaczy, wie Pani, w tym całym procesie, w związku z tym, że 

to jest podgrzewane gazem do mniej więcej od 400 do 600 nawet stopni. W środku w 

wyniku procesu chemicznego wytwarza się właśnie to z tych opon, to co powiedziałem, 

czyli w tym momencie ta sadza, 41%, 44% z tego to jest olej, 7% to jest gaz pirolityczny. 



To jest w wyniku tego procesu i no wszystko to swoimi systemami jest od razu 

odprowadzane. Ostatnim takim etapem odprowadzenia to jest ta sadza, która jest 

odprowadzona z tego reaktora. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, to pozwolę sobie zadać Panu parę pytań, jeżeli Pan jeszcze 

wytrzyma. Po pierwsze tak, piroliza musi być realizowana bez dostępu powietrza. Mówił 

Pan, jest to proces ciągły. Czy przewiduje Pan jakiś gaz obojętny, który będzie tą atmosferę 

tworzył? 

Pan Roman Markiewicz: To znaczy, ale w procesie… 

Pan Jarosław Molenda: Pirolizy. 

Pan Roman Markiewicz: Tylko przewidujemy, że w wyniku tej pirolizy gaz pirolityczny 

będzie wykorzystany znowu w …. 

Pan Jarosław Molenda: Nie, nie. Nie tak. Wprowadza Pan wsad do reaktora. Tam nie może 

być powietrza, bo się to Panu spali, a nie spirolizuje. 

Pan Roman Markiewicz: Na początku jest powietrze. 

Pan Jarosław Molenda: Jest powietrze. Czyli to jest coś podobnego jak wytwarzanie węgla 

drzewnego. 

Pan Roman Markiewicz: Tak. Dokładnie. 

Pan Jarosław Molenda: Czy będzie dodatkowy gaz obojętnie tam wprowadzany? 

Pan Roman Markiewicz: Nie. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli będzie odizolowana od zewnątrz. 

Pan Roman Markiewicz: Tak, dokładnie. 

Pan Jarosław Molenda: Jak będzie usuwana sadza, olej pirolityczny i ten gaz? No gaz będzie 

odlotowo. Natomiast olej… 

Pan Roman Markiewicz: Olej pirolityczny ma, jest specjalna instalacją, która ten olej 

wypompowuje od razu w momencie wytwarzania już jego. Jest on z automatu 

odprowadzany. Sadza już po procesie wychłodzenia reaktora jest odprowadzana 

ślimakowo… 

Pan Jarosław Molenda: Czyli nie jest to proces ciągły, jeżeli Pan mówi o wychłodzeniu 

reaktora. 

Pan Roman Markiewicz: Nie. Ciągłość, mówiłem o procesie ciągłości w tym momencie, że 

jeden jest wychładzany, a drugi z automatu minimum zawsze w takiej instalacji musi być 

co najmniej dwa takie reaktory. Z tego względu, że jeden jest wychładzany, a drugi w tym 

momencie jest podgrzewany. I to jest ta ciągłość. 

Pan Jarosław Molenda: Czy opróżnianie jest automatyczne, czy manualne? 



Pan Roman Markiewicz: Automatyczne. 

Pan Jarosław Molenda: Co Pan będzie robił z tym olejem popirolitycznym? Bo to jest dosyć 

szeroka frakcja, która nie nadaje się bezpośrednio do spalania. To jest olej ciężki, 

zawierający bardzo dużo merkaptanów, o dosyć nieprzyjemnym zapachu. Jak to Pan 

będzie…? 

Pan Roman Markiewicz: Olej pirolityczny już w takim stanie, on już znajduje odbiorców, 

już znamy ceny, mamy już chętnych nawet na takie odbiory, takiego oleju Ale wie Pan co, 

my chcemy rzeczywiście to rozszerzyć troszeczkę o oczyszczanie tego oleju. Czyli 

oczyszczenie go z tych frakcji ciężkich, prawda? Ale na tym się zastanawiamy, czy to 

pójdziemy w tym kierunku, czy jednak będzie dla nas łatwiej jednak go sprzedać w takiej 

postaci. Jak on zostanie bezpośrednio dotworzony. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli frakcje ciężkie zostawił Pan sobie wielopierścioniowe 

węglowodory aromatyczne, które są dosyć szkodliwe. Co z tym? 

Pan Roman Markiewicz: No dalej, to oczywiście dalej jeżeli pójdziemy w tę stronę 

oczyszczania, to – ale to mówię to jest jakiś ewentualny dalszy projekt tej naszej 

działalności – to na pewno są odpowiednie instytucje, które te rzeczy odbierają. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli Pan będzie zlewał ten olej popirolityczny, nie wiem, do 

małzerów, do beczek? 

Pan Roman Markiewicz: Może być to małzer, my zaprojektowaliśmy zbiorniki na olej 

pirolityczny, zaprojektowaliśmy w naszym wstępnym projekcie takie zbiorniki, które 

będzie gromadzone w zbiornikach i później cysternami… 

Pan Jarosław Molenda: Czyli przepompowywanie do cystern. Jednak bym tutaj nie 

umniejszał sprawy właśnie związków siarki, które są, bo jak wiemy gumę wulkanizuje się 

siarką. Kałczuki wulkanizuje się siarką. W związku z tym trzeba to mieć na uwadze, ze 

względu na korozyjność, na te uciążliwe zapachy. Oczywiście, jeśli Pan mówi, że…. 

Pan Roman Markiewicz: Ale to są zamknięte te zapachy. Prawdopodobnie nie będą miały 

miejsca. No zawsze jest… 

Pan Jarosław Molenda: Przepompowujemy do zbiornika pośredniego, później ze zbiornika 

pośredniego do cysterny. Może to trafić do gruntu. Jak Pan będzie zabezpieczał grunt przed 

przedostaniem się ewentualnie takiego oleju popirolitycznego? 

Pan Roman Markiewicz: To już jest samo to widzi Pan w sobie, że jeżeli będzie 

przepompowane, to musi być ta instalacja szczelna, prawda. Ale oczywiście, że istnieją 

takie możliwości awarii w takich zakładach, w związku z tym przewidujemy na przykład, 

są nawet używane do takich rzeczy, które absorbują, to są pochodne wapienia, które później 



wchłaniają takie substancje. Są pewne zasady ostrożności, które w takiej sytuacji się 

stosuje. I później jak się unieszkodliwia takie substancje. I do tego mamy zamiar się 

stosować. To dostaniemy już pewnie w wytycznych takich szczegółowych, które będą na 

etapie realizacji. Dzisiaj nie jesteśmy w stanie wszystkiego, to wie Pan, przewidzieć. Ale 

pewnie w takich wytycznych będziemy to dokładnie mieli opisane. Tutaj szczególnie rolę 

to mają strażacy, prawda, przy odbiorze takich instalacji, to oni głównie będą stawiali nam 

warunki, jak to zabezpieczyć. 

Pan Jarosław Molenda: Czy Pan przewiduje, w tej całej działalności kontroli jakości 

produktów? Bo opony są różne, jeszcze Pan mówił, tworzywa sztuczne tym bardziej są 

różne. Natomiast olej popirolityczny, sadza, no gaz Pan będzie spalał. Rzeczywiście może 

się to przydać do spalania i do ogrzewania reaktora. Natomiast jeżeli chcemy 

standaryzować produkty, musimy mieć kontrolę jakości tego produktu. Więc zawartość 

siarki, no bo to jest jeden z kluczowych parametrów, na przykład mówił Pan o oleju 

napędowym. No nie nadaje się, bo to nie jest ta frakcja. Tam jest ważna sprawa właśnie 

zawartości siarki, zawartości metali, metali ciężkich. Czy Pan to będzie w jakikolwiek 

sposób monitorował? 

Pan Roman Markiewicz: Dokładnie to samo pytanie, zostało nam zadane w momencie 

takiego próby dofinansowania tej inwestycji. I no to będzie oczywiście, jeżeli będziemy się 

ubiegać o pewne certyfikaty, no to będzie musiało być z automatu poddane takiej kontroli. 

Na etapie takim, jeżeli będziemy np. dawać olej pirolityczny w takim stanie, w jakim 

zostanie wytworzony, no niestety nie musi być poddawany takiej kontroli. On jest po prostu, 

wychodzi, jest zmagazynowany szczelnie. On później zostaje przepompowany, więc tutaj 

nie ma takiej konieczności. W momencie, gdy będziemy starali się uzyskać produkt 

certyfikowany, no to już taka kontrola na pewno będzie. I to nie ze strony tylko naszej, ale 

też pewnych odbiorców, którzy będą chcieli mieć w odpowiednim standardzie produkt, 

prawda? 

Pan Jarosław Molenda: A ten karbonizat? Też nie będzie podlegał żadnej kontroli, czyli to 

co wyjdzie będzie Pan próbował sprzedawać jako opał, tak? Jako węgiel? 

Pan Roman Markiewicz: To wie Pan co, to są różni odbiorcy tak na to. No mówię, kwestia 

jest tego, co będziemy chcieli. Czy będziemy chcieli produkt oczyszczony, czyli ten ponad 

40 000 kalorii, czy będziemy chcieli wytworzyć i sprzedać taki produkt, który będzie 

bezpośrednio powstawał w wyniku pirolizy. I no wszystko się o to samo opiera. 

Pan Jarosław Molenda: A jak będziemy przechowywać ten produkt? Silosy czy hałdy? 



Pan Roman Markiewicz: Nawet przewiduje się w big bagach pod zasłoną. Ja widziałem na 

przykład na kilku takich zakładach produkcyjnych, gdzie one stoją zupełnie w big bagach 

po 1 000 kilogramów. Z tym się nic nie dzieje po prostu. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Jaką Pan tą obsadę planuje? Mówi Pan 30 parę osób, 

pracowników, no ale to będą pracownicy fizyczni. Czy ma Pan swojego technologa, czy 

ma Pan swojego automatyka? Czy ma Pan osobę związaną z ochroną środowiska? Bo tutaj, 

wie Pan, przy takim przerobie, jak Pan mówi, no to trzeba to składować, trzeba to 

rozdrabniać. Kort będzie, rozumiem, wyciągany podczas rozdrabniania, tak? Czy inna 

technologia? 

Pan Roman Markiewicz: Przepraszam, jaki kort? 

Pan Jarosław Molenda: Kort, te pręty, drut. 

Pan Roman Markiewicz: Tak, to jest taka specjalna maszyna, która wyciąga te druty i w 

zasadzie to… 

Pan Jarosław Molenda: I co z drutem? 

Pan Roman Markiewicz: Z drutem oczywiście na złom. 8 % tego drutu jest 

wykorzystywana… 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, co z tą kadrą, pwiedzmy sobie, inżynierską, 

technologiczną? 

Pan Roman Markiewicz: Mamy oczywiście człowieka, który zapewnia nam na początek 

przynajmniej 4 osoby do obsługi tych reaktorów, bo każdy nowy pracownik musi się tego 

nauczyć. To jest technologia mało popularna jeszcze w Polsce, więc on już zapewnia wraz 

z montażem tych urządzeń, które nam dostarcza, zapewnia jednocześnie obsługę od pół 

roku do roku 4 osób. No i myślę, że tutaj będziemy szkolić na miejscu tych ludzi, którzy 

będą w dalszej. No oczywiście to nie wszyscy są pracownicy fizyczni, bo to jest zarówno 

część osób oczywiście obsługuje bardziej takie zaawansowane technologie. Ale część osób 

to jest zwykli operatorzy wózkowi. To są 3 ładowarki na terenie tego zakładu, to są 

pracownicy biurowi, to jest tyle osób przewidzieliśmy jako całość tej pracy. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, a te tworzywa, jakie Pan planuje przerabiać? 

Pan Roman Markiewicz: Znaczy wie Pan co, tworzywa składamy tylko dlatego, że kody są 

te odpowiednie dla tworzyw. Staramy się nie zajmować tworzywami, bo to by było już… 

Pan Jarosław Molenda: To na pewno będą inne temperatury. Do pirolizy to rzeczywiście 

około 600 stopni trzeba to zrobić. Natomiast w zależności od rodzaju tworzywa, czy 

termoplast, czy duroplast to zupełnie coś innego. 



Pan Roman Markiewicz: Tak dokładnie, więc wie Pan, my staramy się iść w te, tylko że to 

przede wszystkim to jest zaszeregowane kodami, więc tak samo, żeśmy rozszerzyli to. Na 

pewno możliwość przetwarzania w podobnej temperaturze, to są już pewnie jakieś kable. 

Znaczy obudowy kabli, to w takiej samej są mniej więcej temperaturze. To możemy na 

pewno robić, przyjmować. Jeżeli takie tworzywo będzie się trafiać, oczywiście, bo 

wiadomo z odpadem może przyjechać różne rzeczy, one są podawane wstępnej kontroli. 

To się odbywa w ten sposób, że na początku jest ten product wyjeżdżający na zakład, jest 

ważony, musimy zamontować wagę. Stały monitoring cały czas na takim zakładzie, czyli 

samochód wjeżdża, jest ważony, ta waga tego samochodu jest przekazywana z automatu 

dalej. Następnie jest on rozładowywany i segregowany, czyli w tym momencie opona trafia 

w odpowiednie miejsce, ewentualny plastik trafia w drugie miejsce. Po wyjeździe ten 

samochód jest drugi raz wyważony i mamy faktyczną ilość produktu, który, przepraszam, 

odpadu, który wjechał na zakład. I to jest też poddane monitoringowi, prawda. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli rozumiem, że oddziaływanie na środowisko, procedura 

ruszyła? 

Pan Roman Markiewicz: Tak, już ruszyła. 

Pan Jarosław Molenda: To jest ważne, ponieważ tak jak mówię, jest parę elementów, czy 

to przeciwpożarowych, czy ewentualnie przedostanie się z wycieku awaryjnego, czy 

podczas nawet przepompowywania takiego oleju do gruntu. A więc trzeba to mieć 

odpowiednio zaplanowaną tą infrastrukturę całą. Bo tak jak powiadam, tam są też, poza 

merkaptanami, które nie pachną, są również wielopierścieniowe węglowodory 

aromatyczne, między innymi benzapirem. Rakotwórczy. Na to trzeba zwrócić uwagę, żeby 

to pilnować, monitorować. 

Pan Roman Markiewicz: To jest długi proces pozyskania takiej decyzji środowiskowej. 

Naprawdę te instytucje typu RDOŚ, czy Wody Polskie, czy Sanepid mocno się do tego 

przykładają. Tam jest szereg uzupełnień. 

Pan Jarosław Molenda: Musi być to dobrze, bo tym bardziej, że mamy w niedalekiej 

odległości, mamy zbiornik wody pitnej. W związku z tym to nie może oddziaływać. 

Pan Roman Markiewicz: [niezrozumiałe] ale to te inwestycje akurat tutaj nie mają jakiegoś 

wpływu na zbiorniki wód podziemnych. I to już poddane zostało analizie, także to było już 

brane pod uwagę. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Ja mam tyle pytań. Czy jeszcze ktoś z Państwa? 

Dziękujemy zatem. 



Pan Roman Markiewicz: Ja przede wszystkim chciałem Państwu podziękować, żebym 

mogłem na początku zabrać ten głos, bo tak nie chciałem czekać do końca i uczestniczyć w 

emocjach, które towarzyszą budżetowi. No i życzę Państwu Szczęśliwego Nowego Roku. 

Dziękuję. Do widzenia. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękujemy. 

 

5. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami nie wpłynęły żadne 

zapytania i interpelacje. 

 

6. Informacje Przewodniczącego Rady na temat oświadczeń majątkowych 

Jarosław Molenda: Szanowni Państwo, zgodnie z zapisami ustawowymi, Radni są 

zobowiązani do złożenia oświadczeń o swoim stanie majątkowym. Radni do 

Przewodniczącego Rady. Przewodniczący Rady do Wojewody. Takie oświadczenia zostały 

złożone. Wszyscy złożyli w odpowiednim czasie takie oświadczenia. Były one poddane 

analizie przez stosowne organa. Naczelnik Urzędu Skarbowego w Szydłowcu dokonał 

analizy z oświadczeń majątkowych Radnych. Wskazał pewne uchybienia, które dotyczyły 

m.in. pewnych konieczności wyjaśnień kwot uzyskanych z diety czy ze stosunku pracy. 

Była też konieczność wyjaśnienia źródła finansowania oszczędności itd., itd.. No ja nie będę 

tutaj szczegółowo omawiał, te wszystkie informacje są zamieszczone w Biuletynie 

Informacji Publicznej. Każdy z Radnych otrzymał stosowną informację z prośbą o 

wyjaśnienia. Wyjaśnienia takie zostały złożone, przekazane do Urzędu Skarbowego. 

Wszystko jest zamieszczone na BIP-ie. Także myślę, że jeżeli ktoś z Państwa ma chęć, 

ochotę i sposobność to na pewno może skorzystać z informacji i przeanalizować. Czy w 

tym względzie życzycie sobie Państwo Radni, jakichś szczegółowych informacji? Nie 

widzę, nie widzę. Dobrze. Również Wojewoda Mazowiecki przeanalizował oświadczenia 

majątkowe Przewodniczącego Rady, Wiceprzewodniczącej, Wójta. Przyszły informacje 

dotyczące wyników tej analizy. Ja zamieściłem również wyjaśnienie dotyczące 

spożytkowania kredytu, o którym napisałem w oświadczeniu. Nie podałem na co 

spożytkowałem, w związku z powyższym w wyjaśnieniu, taką informację zamieściłem, 

przekazałem Wojewodzie. Także proszę Państwa, myślę, że ta kwestia jest tutaj do 

przeanalizowania we własnym zakresie. 

 



7. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami 

Pan Sylwester Różycki: Będę się wspomagał naszą stroną internetową, tak więc bardzo 

zachęcam przy tej okazji do oglądania systematycznie naszej strony internetowej, jak 

również portalu facebookowego, na którym systematycznie są zamieszczane informacje. 

Rozpocznę od bardzo ważnej informacji, jakim jest zbieranie wniosków do planu ogólnego. 

Szanowni Państwo, plan ogólny musi być uchwalony ze względu na nowelizację ustawy o 

planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. Obowiązek opracowania tego typu 

dokumentu samorządy mają do końca 2025 roku. Co się wydarzy, jeśli takiego dokumentu 

samorząd nie podejmie? Między innymi to, że od 01 stycznia 2026 roku Gmina nie będzie 

miała możliwości wydawania tak zwanych WZ, czyli warunków zabudowy. Ten dokument 

wszyscy Państwo doskonale znają, tak więc rozpoczęliśmy procedurę w celu wyłonienia 

wykonawcy. Pierwszy przetarg nie został rozstrzygnięty ze względu na brak zgłaszających 

się do postępowania. Postępowanie zostało ponowione. I już 27 grudnia, po otwarciu 

kopert, mamy potencjalnych 2 wykonawców, z czego jedna firma, która do nas się zgłosiła, 

jest to firma Abinet. z Bielska Białej i proponuje tutaj kwotę 136 000 brutto, a druga jest to 

firma Grunt, Paweł Pedrycz, w wysokości 230 000 zł. Tak więc pocieszające jest to, że w 

ogóle jakiekolwiek firmy zainteresowały się naszym przetargiem. Z tego względu, że tak 

jak powiedziałem wcześniej, ten obowiązek spoczywa na wszystkie samorządy w Polsce. 

Tak więc tutaj jest dobra informacja. I tutaj jeśli chodzi o ogłoszenie dotyczące planu 

ogólnego, bardzo proszę, aby każdy wnikliwie przeczytał to ogłoszenie. Z tego względu, że 

to właśnie od tego dokumentu będzie, przesądzał będzie ten dokument, jak dana 

nieruchomość będzie mogła być w przyszłości zagospodarowana. Czyli ten dokument, 

który będzie przedłożony Radzie, a potem przegłosowany przez Radę, będzie prawem 

miejscowym. I on będzie regulował właśnie, co w danym miejscu będzie mogło powstać. 

Jak właśnie tutaj przedstawiciel firmy, między innymi złożył wniosek do planu ogólnego, 

żeby na tych nieruchomościach tego typu instalacje mogły funkcjonować. Toteż właśnie 

jak w tym oto dokumencie, czyli planie ogólnym, nie będzie określone jakie funkcje mogą 

na tym gruncie funkcjonować, to Wójt nie będzie mógł wydać warunków zabudowy. Teraz 

jest troszeczkę inaczej bo dany inwestor może złożyć warunki zabudowy, tak. I 

postępowanie toczy się na zasadach stron postępowania, jak również uzgadnia z 

poszczególnymi, poszczególnymi instytucjami. Teraz będzie to regulował plan ogólny. 

Czyli taki ład urbanistyczny powinien nam ten dokument wprowadzić. Szanowni Państwo, 

w kolejnym, to może będę szedł po kolei od wydarzeń. 6 grudnia została uruchomiona 

procedura w sprawie wyłonienia członków Gminnej Rady Seniorów. I w dniu 27 grudnia 



odbyło się otwarte spotkanie wyborczych kandydatów na członków Gminnej Radzie 

Seniorów. I tu, ku naszemu zaskoczeniu, nabór spowodował bardzo duże zainteresowanie. 

Na 9 miejsc w Radzie zgłosiło się 15 chętnych członków, którzy potencjalnymi członkami 

chcieli być w tej Radzie. No niestety statut reguluje ściśle, ile to osób ma mieć taka Rada, 

tak więc z 15 zostało wybranych 9 osób. No i jak co roku planujemy na działalność Gminnej 

Rady Seniorów uzyskać dofinansowanie. I przy okazji od razu powiem, że w Gminie 

również funkcjonuje Młodzieżowa Rada Gminy i tu już się pojawiły nabory do 

Młodzieżowej Rady. I środki finansowe na funkcjonowanie takiej Młodzieżowej Rady też 

będziemy się starać pozyskać, aby właśnie ten budżet nasz wesprzeć w tego typu środki 

finansowe. Najważniejsze, że zewnętrzne, tak, na tą aktywność. 

Pan Jarosław Molenda: Tu już jest ogłoszony nabór wniosków. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, do 13 jest, tak. Kolejna dobra informacja. Gmina Orońsko 

bierze udział w programie ministerialnym – Asystent osoby z niepełnosprawnością. Koszt, 

znaczy suma jaką samorząd pozyskał na ten cel jest to 186 000 zł. Planujemy zrealizować 

to wsparcie dla 11 osób. To z takich miękkich to tyle. Szanowni Państwo, udało nam się 

właśnie tutaj w ostatnich miesiącach rozliczyć inwestycje. Rozliczono m.in. zakup 

autobusu, remont boiska, remont szatni na Oronce, czyli klubu sportowego. Udało nam się 

rozliczyć dotację z Urzędu Marszałkowskiego na samochód ratowniczo-gaśniczy dla OSP 

Orońsko. Udało nam się rozliczyć remont strażnicy w OSP Orońsko. Jak również udało 

nam się zrealizować i rozliczyć drogę Guzów-Chronówek. Tutaj na wstępie może zacznę 

od zakupu samochodu OSP w Orońsku. Ponieważ nie wszystkie pozyskane środki na 

realizację tego celu udało się zrealizować i rozliczyć. Z tego względu, że wniosek, który był 

złożony i te środki uzyskane, które były nam przedstawione w wysokości 500 000 zł, które 

miały posłużyć jako wkład własny na zakup tego samochodu. Nie było niestety możliwości 

rozliczyć tego wniosku. Z tego względu, że błędnie określono beneficjenta. Beneficjentem 

we wniosku była Gmina Orońsko. A wszystkie zakupy i przetarg został przeprowadzony 

na OSP Orońsko. Po objęciu urzędu i że tak powiem, zobrazowaniu tego problemu, 

próbowaliśmy na różne sposoby uratować to, tą dotację. Między innymi zwracaliśmy się 

do jednostki o zmianę beneficjenta, to nam odmówiono. Zwracaliśmy się również o zmianę 

zakresu dofinansowania, czyli między innymi, aby spróbować te środki finansowe 

przeznaczyć na zakup lekkiego samochodu, chociażby i w Tomaszowie, tak. No bo skoro 

mieliśmy takie środki finansowe przyznane, no to robiliśmy wszystko, żeby uratować. Na 

to też jednostka wdrożeniowa nam odmówiła z tego względu, że wniosek był napisany na 



samochód lekki, bądź średni, bądź ciężki. Czyli brak było możliwości rozliczenia tej 

dotacji. Szanowni Państwo, kolejny… 

Pan Jarosław Molenda: Czyli pieniądze oddaliśmy do jednostki. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. Nie zostały zrealizowane na ten cel, który Państwo Radni 

słyszeli, na co zostały pozyskane. Błąd był po prostu w określeniu beneficjenta przez 

ówcześniejszego wnioskodawcę, tak. Umowa podpisywana była bodajże chyba w marcu. 

Marzec, kwiecień? Luty, tak? W lutym tego roku. Szanowni Państwo… 

Pan Mariusz Mirecki: 500 000? 

Pan Sylwester Różycki: 500 000, tak. Szanowni Państwo tak jak mówiłem, został 

rozliczony zakup autobusu, całkowity koszt autobusu jest do 796 000 zł. Z czego środki 

własne są to 496 000 zł. Modernizacja obiektu sportowego GKS Oronka, całkowity koszt – 

mówimy tu o modernizacji szatni – udało się ocieplić… jakby Pani Marta mogła tam… 

zmodernizować szatnię, jak również ocieplić ten budynek. Znacznie to ograniczy koszty 

jego eksploatacji, ponieważ tam jest ogrzewanie elektryczne. Całkowity koszt inwestycji 

jest to 295 000 zł. Z czego wkład własny jest to 73 000 zł. Tutaj no to, tak jak mówię, już 

mieliśmy realny wpływ na przetarg. Ale to jeszcze nie z zawartości przetargu, tak więc jak 

Państwo widzą, dofinansowanie do wkładu własnego jest takie jak oczekiwaliśmy, tak. 

Kolejnym, znaczy już wcześniejszym zadaniem, które było już realizowane i był wybrany 

wykonawca jest to modernizacja oświetlenia i płyty boiska. Całkowity koszt jest to 541 000 

zł. Z czego środki z budżetu Województwa Mazowieckiego są, osiągają w granicach 297 

000 zł. A wkład własny jest to 244 000 zł. Tutaj, szanowni Państwo, to co też mówiłem na 

Komisjach i poprzednich sesjach. Zastaliśmy Fundusz Sołecki, praktycznie nierozpoczęty 

w żadnym Sołectwie. Tak więc mieliśmy bardzo mało czasu, aby w danym Sołectwie móc 

zrealizować Fundusz Sołecki. Praktycznie w 94-93% udało nam się to zrealizować. Ale nie 

byłoby to możliwe bez zaangażowania mieszkańców. Tak więc tutaj obserwujemy 

poszczególne Sołectwa, które bardzo mocno, jak Państwo widzą na załatwionym obrazku, 

wzięło sprawę w swoje ręce. Tu akurat mamy Sołectwo w Wałsnowie. Znacznie obniżyło 

nam to koszt zamierzonych działań. Tu w Wałsnowie akurat no to było porządkowanie 

terenu za szkołą. Okazuje się, że tam jest bardzo piękny teren. Tutaj kolejne plany, które 

rozwijają się w przyszłości jest to m.in. boisko trawiaste wzdłuż tej nieruchomości. Jak też 

miejsce spotkań. Tak więc taka piękna działka jest. Ale no, tak jak widzą Państwo, była 

jakaś zarośnięta, krzakami, to jest jeszcze przed uporządkowaniem. A tak dla porównania, 

jak Państwo znają tą nieruchomość, to od drogi do tego płotu, co jest za szkołą, to jest 

praktycznie razy dwa, jeszcze jeden plac na tej nieruchomości, tylko po prostu było 



zarośnięte już. I tutaj widać, że mieszkańcy się bardzo zaangażowali. To jedno z zdjęć ze 

spotkań, bo tych spotkań było wiele. Kolejne tutaj zdjęcie to jest Sołectwo – poznaje Pani? 

– Chronów. Poznaje Pani, bo też Pani była. Tak jest. Tutaj również, nie wiem czy mamy to 

zdjęcie z zastanego stanu? Tak więc też taki stan zastaliśmy inwestycji gminnej. Kolejność 

działań znowu, to co mówię, że przy realizacji jakichkolwiek inwestycji trzeba zachować 

kolejność działań. Czyli najpierw skarczowanie i wyrwanie pieńków o średnicy 40 

centymetrów. A dopiero później obsadzanie urządzeń. Ale tak jak Państwo widzą, udało się 

już to w miarę doprowadzić do kultury i już zaczyna to wyglądać schludnie. Tutaj 

mieszkańcy bardzo chcą, żeby ta okolica i miejsce spotkań zachęcało do odwiedzin. No i 

tutaj robimy wszystko, aby to zrealizować. No i tutaj również, to jest jedno ze spotkań, nie 

wiem dokładnie, Pani Sołtys, ile tych spotkań było. Ale ten teren w większości w czynie 

społecznym został uporządkowany i idziemy do przodu z taką właśnie inwestycją. No, ale 

już tutaj jeśli chodzi o zaangażowanie w miejscowości Dobrut – tak jak Pani przełączyła, 

tak – no bo tu już praktycznie mieszkańcy na etacie praktycznie wspierają działalność 

Sołectwa. Na pewno tych spotkań było 7, z 7-8 na pewno było. I to grupy liczące 12-18 

osób, tak? Tak więc tu. Tak, z tego co wiem, czy Pan Przewodniczący miał udział w jednym 

z dołków. Tak więc napotkaliśmy też różne problemy w realizacji, no ale tutaj przy 

wspólnym działaniu udało się ten Fundusz Sołecki zrealizować. Teren jest na dzień 

dzisiejszy ogrodzony w całości. Są zamontowane przęsła. Są zamontowane siatki, został 

właśnie zrealizowany też ten staw. No i tutaj z tego, co mieszkańcy mówią, no to nie jest 

ostatnie słowo w kierunku realizacji, tak, tu, że tak powiem, jest zrealizowana ta część 

męska, chociaż i Koło Gospodyń Wiejskich również ze strawą się pojawiało. A jeśli chodzi 

o dalsze, no to są plany nasadzeń właśnie, jakieś małe boisko. Teren już jest praktycznie 

przygotowany do dalszego wyrównania ziemią i posadzenia trawy, tak? No i ostatnim 

elementem jest jeszcze wiata przystankowa, która będzie zamontowana wzdłuż 7, tak. Tak 

więc tutaj jeszcze raz słowa uznania, ponieważ tutaj bez pomocy mieszkańców za te 

pieniądze z pewnością nie udałoby się zrealizować tego zadania do końca, a my jesteśmy 

również szczęśliwi, bo w końcu zaczynają znikać z placów gminnych urządzenia i 

infrastruktura, która jest w depozycie, tylko zaczyna to wyglądać tak, jak powinno. Odbyła 

się również Społeczna Rada ZOZ-u. Na stronie Ośrodka Zdrowia zostało ogłoszone 

postępowanie w celu wyłonienia potencjalnego wykonawcy odwodnienia wokół Ośrodka 

Zdrowia. Z tego, co Państwo wiedzą, planowana jest budowa parkingów za Ośrodkiem 

Zdrowia. Ale nie jest to możliwe z tego względu, że najpierw należy wykonać odwodnienie 

fundamentów, ponieważ woda wchodzi do piwnic. Ten wykonawca, który miał wykonać 



dokumentację, z którym Ośrodek Zdrowia podpisał umowę, deadline miał do końca 2023 

roku, tak? No i tutaj raz, że zebrania sołeckie, dwa, że tutaj nasze monity do Pani kierownik, 

spowodowały, że ponownie ogłosiła postępowanie w celu wyłonienia innego już 

wykonawcy. Tak, czyli na dzień dzisiejszy nie wpłynęła inna oferta. No dobrze. Dziękuję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy mamy pytania? 

Pan Sylwester Różycki: Jeszcze jedna rzecz, jeden temat. Szanowni Państwo, został, tu jest 

godzina 16, nie mam informacji o ewentualnych sprzeciwach. Został wyłoniony 

wykonawca odbioru odpadów. Tak. Dziś do północy jest jeszcze jednak. Dobrze, czyli 

jesteśmy na etapie jeszcze procedowania wyłonienia wykonawcy w celu odbioru odpadów. 

Stawki, które zostały, tak powiem, skalkulowane na podstawie otwartych kopert, powodują 

podwyżkę i aktualizację stawek odbioru odpadów. Było to procedowane na poprzedniej 

sesji, aby dotrzymać poszczególnych terminów wdrożenia odbioru odpadów. I tutaj pojawił 

się ten temat na Komisji PSZOK-u. Podjęliśmy tą inicjatywę jako Radni w 2022 roku. W 

celu utworzenia takiego PSZOK-u, który miałby lokalizację tam, gdzie właśnie obecnie 

funkcjonuje PSZOK. Czyli przy oczyszczaniu ścieków. Tylko, że obecnie to realizuje firma 

w ramach obowiązującej umowy. Co by się wydarzyło, gdyby taki PSZOK funkcjonował? 

Tożsame co w Gminie Jastrząb, tak? Czyli w tym samym czasie, jak pojawiły się środki 

finansowe, obecna wtedy Komisja Rolnictwa zwróciła się z wnioskiem o pozyskanie 

nieruchomości przyległych do wyżej wskazanych nieruchomości. W celu właśnie 

uruchomienia takiego PSZOK-u. Co dziś spowodowałby tym, żebyśmy mieli znacznie 

mniejsze koszty odbioru odpadów, tak? Tak więc tutaj temat, który dotyczy PSZOK-u. No 

to pozostaje otwarty, tylko ja rozglądam się za dofinansowaniami, tylko… 

Pan Jarosław Molenda: W tej chwili nie ma dofinansowań na to. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Oczywiście ta uchwała nie weszła w życie z tego względu, że 

spotkała się z negatywną opinią ówczesnego Pana Wójta. I nie poszła do dalszej realizacji 

i nie została zaakceptowana. Tak więc temat jest otwarty, bo działania, które rozpoczniemy 

teraz, będą jakby skutkować tym, jak te nasze śmieci, w jakich kosztach będą odbierane. 

Pan Jarosław Molenda: Mówimy o obiekcie administrowanym przez Gminę, a więc te 

koszty administracji i obsługi PSZOK-u byłyby mniejsze w tej kwocie, którą w tej chwili 

płacimy firmie. 

Pan Sylwester Różycki: Chociażby zagospodarowanie tego bio, tak? Czyli tych krzaków, 

trawy. Szanowni Państwo, koszt odbioru jednej tony oscyluje w granicach 950 złotych. 

Jednej tony, tak? I tak dalej, i tak dalej. 



Pan Jarosław Molenda: Dobrze, czy mamy pytania do Pana Wójta? Jak nie ma, to może ja. 

Panie Wójcie, wracając do planu ogólnego, czy planowane jest przygotowanie wniosku 

projektowego na dofinansowanie kosztów przygotowania. Są takie środki w KPO, one są 

dostępne właśnie na bieżąco do 26 roku. 

Pan Sylwester Różycki: To, o czym Pan mówi, jest to refundacja. Refundacja, czyli 

najpierw trzeba ponieść koszt, a potem zrefundować. Jeśli dojdzie do tego, że wygra ten 

wykonawca z mniejszą kwotą, czyli 136 000 zł brutto, całkowicie pokryje nam to koszt tego 

działania. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli najpierw wyłaniamy, najpierw ponosimy koszt, później 

przygotowujemy wniosek na to dofinansowanie. I wtedy, wtedy wracają środki z KPO. 

Pan Sylwester Różycki: Refundacja. 

Pan Jarosław Molenda: Do budżetu. 

Pani Diana Czubak: KPO pokrywa kwotę netto, my pokrywamy VAT. 

Pan Sylwester Różycki: Ale z tego, ale z tego co wiem, to urbaniści traktowani są jak 

geodeci, czyli nie mają VAT’u, tak? 

Pani Dina Czubak: Są zwolnieni? 

Tak Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Diana Czubak: Zaraz sprawdzę. 

Pan Sylwester Różycki: Też kiedyś szukałem oszczędności. Słucham? 

Pan Grzegorz Siemieniec: Jaki jest czas przewidziany na realizację tego? 

Pan Sylwester Różycki: No musimy się wyrobić do końca przyszłego roku. 

Pan Jarosław Molenda: Do końca przyszłego roku. 

Pan Sylwester Różycki: Tak więc do, termin składania wniosków mamy do 13… 

Pan Jarosław Molenda: Panie Wójcie, a wracając, bo Pan tam zwracał uwagę… 

Pan Sylwester Różycki: Do 15.01 składamy wnioski. 

Pan Jarosław Molenda: …zwracał Pan uwagę na to, aby jednak przemyśleć dobre 

przeznaczenie swoich tych posiadłości. Czy w przypadku braku złożenia wniosku przez 

właściciela, w planie ogólnym zostaje przeznaczenie danej działki tak, jak jest na chwilę 

obecną, czy Gmina może sugerować zmianę przeznaczenia? 

Pan Sylwester Różycki: To znaczy tak, ten pierwszy nabór tych wniosków jest 

spowodowany tym, że większość osób wie, co na daną nieruchomość planuje, jakby na co 

daną nieruchomość planuje przeznaczyć, tak? Jak ktoś ma świadomość i wie, co będzie 

robił na tej nieruchomości, no to to jest ten moment, że mieszkańcy mają prawo się 

wypowiedzieć, tak? Kolejnym etapem jest przygotowanie takiego dokumentu graficznego, 



coś jak studium, plan ogólny, plan miejscowy, czyli przygotowanie projektu całej Gminy. 

I tam wraz z urbanistą i przedłożonymi wnioskami będziemy robić plan. Wraz z komisją 

urbanistyczną. Czyli zostanie powołana komisja urbanistyczna w celu prac nad takim 

dokumentem. Po opracowaniu tego dokumentu zostanie wygenerowany jakiś taki jakby 

zarys danego dokumentu, tak. Tu też z pewnością będą odbywały się spotkania w 

poszczególnych Sołectwach. Tak, czyli już z tym graficznym, tak, przed wyłożeniem. Po 

wyłożeniu dokumentu będzie jeszcze można składać wniosek do przedłożonego projektu. 

No i potem komisja przekłada Wójtowi rekomendacje danych wniosków. I potem albo je 

akceptujemy, bądź nie. Potem dokument zostaje przedłożony na Radę. A ostatnie słowo 

zostaje w gestii Rady Gminy. No to jest coś jak studium i plany. Czyli postępowanie jest 

takie samo. 

Pan Jarosław Molenda: Bardzo dziękuję za wyjaśnienie szczegółowo. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to przepracowaliśmy już to. To Radni, którzy już mieli to ... 

Pan Jarosław Molenda: Ja myślę, że to jest ważne, szczególnie dla tych osób, które nas 

słuchają, żeby miały taki pełen obraz tego. 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego zachęcam do zapoznania się z ogłoszeniem. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Czy mamy jeszcze jakieś pytania? Nie widzę, bardzo 

dziękuję. 

 

8. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie 

między sesjami 

1. Posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji z dnia 20.12.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pan Michał Kapusta poinformował: 

Wysoka Rado, Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, szanowni goście. 20 grudnia spotkała 

się Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. Pracowaliśmy nad projektem planu pracy na rok 

2025. Komisja zatwierdziła projekt pracy na 2025 rok. Nie było żadnych wniosków, nie 

było żadnych pytań. 

 

2. Posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu z dnia 30.12.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu Pan Grzegorz Siemieniec 

poinformował: W dniu dzisiejszym odbyło się 4 posiedzenie Komisji Oświaty Kultury i 

Sportu. Komisja zajmowała się w pierwszym punkcie analizą pisma mieszkańca w sprawie 

organizacji dowozu dzieci do szkoły w Orońsku. Analiza odbyła się w formie dyskusji. 

Zostały wyciągnięte jakieś wnioski do późniejszej analizy. Komisja opiniowała dwa 



projekty uchwał. Uchwałę dotyczącą doskonalenia i dofinansowania dokształcenia 

nauczycieli. Tą uchwałę Komisja zaopiniowała pozytywnie. Druga uchwała dotyczyła 

programu współpracy Rady Gminy i Urzędu z organizacjami pozarządowymi. Tą uchwałę 

też Komisja opiniowała pozytywnie. Nie było żadnych uwag. 

 

3. Posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych z dnia 30.12.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Paweł Matysiak 

poinformował: Panie Przewodniczący. Wysoka Rado. Panie Wójcie, szanowni goście. W 

dniu dzisiejszym odbyło się 10 posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw 

Socjalnych. Komisja w dniu dzisiejszym analizowała uchwały złożone na dzisiejszą Radę 

Gminy. Są to uchwały z 9’go punktu porządku obrad. W pracach Komisji uczestniczyło 5 

Radnych, a więc komplet. Wszystkie te uchwały Komisja zaopiniowała pozytywnie. 

Dziękuję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania do Przewodniczących 

Komisji? Nie widzę. Dziękuję bardzo. 

Pan Bogdan Zdon: A moja Komisja? 

Pan Jarosław Molenda: Tak, teraz Pan. Proszę bardzo. 

 

4. Posiedzenie Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności 

Społecznej z dnia 29.11.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności 

Społecznej Pan Bogdan Zdon poinformował: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Panie 

Wójcie, szanowni goście, szanowni Sołtysi. W dniu 20 listopada odbyło się posiedzenie 

Komisji. I tematem obrad było tak: punkt pierwszy: opiniowanie projektu budżetu Gminy 

na 2025 rok. Projekt przedstawiła, projekt budżetu przedstawiła Pani Skarbnik wraz z 

Panem Wójtem. Szeroko żeśmy omawiali ten projekt budżetu. Komisja jednogłośnie 

przyjęła projekt budżetu, nie wnosząc żadnych wniosków. Następnie w punkcie drugim 

analizowaliśmy stawki podatkowe na 2021 rok. Pan Wójt z Panią Skarbnik przedstawili 

stawki podatkowe, też była długa dyskusja na temat tych podwyżek i tak dalej, 

ewentualnych. Generalnie podatki nie zostały podwyższone, w niektórych tylko 

segmentach tam poszł o 5 procent. To jeżeli by Pani Skarbnik uzupełniła, które podatki 

tylko zostały podniesione? 

Pani Diana Czubak: Podatek od nieruchomości o 5 procent, podatek rolny bez zmian, 

leśnych w stawce ustawowej. 



Pan Bogdan Zdon: Tak, w stawce ustawowej. Także generalnie nie mamy jako podatku 

obecnego podniesionego w stosunku do ubiegłego roku. Następny punkt, 3. Informacja 

Wójta w sprawie promocji Gminy Orońsko. Wójt przedstawił nam tutaj informację 

dotyczącą tego, w jaki sposób była promowała Gmina. Zwłaszcza przez odbywanie różnych 

spotkań, imprez na terenie całego powiatu. Także oceniliśmy tą działalność tego roku jako 

dobrą. Ale jeszcze niewystarczającą, ponieważ dopiero pierwszy rok Wójt działa tak, że w 

przyszłych latach będzie to bardziej… 

Pan Jarosław Molenda: Rygorystycznie oceniane. 

Pan Bogdan Zdon: Tak, rygorystyczne ocenianie, ale będzie i bardziej efektywne działanie. 

Dostaliśmy też informację dotyczącą usuwania wyrobów azbestowych z terenu Gminy. 

Państwo wiecie, jeżeli chodzi o ten azbest, wnioski należy składać na przełomie stycznia i 

lutego. Ewentualnie zgłaszać się do Urzędu Gminy do pewnego referatu. I tam się 

deklarować, że, się chce oddać azbest. Jednocześnie zostawiając namiary, to pracownik 

Urzędu Gminy przedzwoni, że wniosek już jest czas złożyć, żeby usunąć te azbesty, które 

zalegają jeszcze przy posesjach. 

Pani Małgorzata Burek: Przepraszam, wnioski cały rok się składa, nie tylko do 15-tego. 

Pan Bogdan Zdon: O azbest? 

Pani Małgorzata Burek: Nie? Cały rok. 

Pan Sylwester Różycki: Cały rok. 

Pan Bogdan Zdon: Cały rok? 

Pani Małgorzata Burek: Cały rok. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko, że w kolejności złożone są… realizowanie. 

Pan Bogdan Zdon: No bo kiedyś było, że wnioski, to były…. tak. 

Pam Jarosław Molenda: Znaczy, dobrze, dobrze przyjąć jakiś taki deadline, taki termin, bo 

to wtedy się, no…. 

Pan Bogdan Zdon: Tak, wiem, że wnioski były i był okres, nie był okresu rocznego, tylko 

był okres miesięczny na złożenie wniosku do Gminy. I Gmina ewentualnie później składała. 

Jeżeli to jest w tej chwili… 

Pan Sylwester Różycki: Ale te wnioski, które wpływają poza terminem i w momencie 

ewentualnego uzyskanego dofinansowania bądź przenoszonych środków finansowych na 

realizację, to są weryfikowane. I w pierwszej kolejności są te, które wpłynęły. 

Pan Jarosław Molenda: Które już są. 

Pan Bogdan Zdon: Ale mam kontakt właśnie z lokalną społecznością, którzy te azbesty tam 

składają przy tych i pytają się co z tym zrobić. 



Pan Sylwester Różycki: No to trzeba składać. 

Pan Bogdan Zdon: Mówię: no Gminy się zgłosić. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. 

Pan Bogdan Zdon: Proszę Państwa następnym punktem była ocena sieci kanalizacyjnej, 

stan technicznych ujęć wody i hydrantów na terenie gminy Orońsko. Wójt przedstawił nam 

sytuację jak wygląda ujęcie wody w Chronowie. Tam są potrzebne inwestycje. Natomiast 

poinformował nas też o zadaniach dotyczących rozbudowy ujęcia wody. To znaczy nie 

ujęcia wody, ale hydroforni w Orońsku. Aby wspomóc zasilanie w wodę szczególnie 

Tomaszowa. Natomiast poinformował nas o tym, że jest plan budowy hydroforni stacji, to 

znaczy się hydroforni, stacji uzdatniania wody w miejscowości Tomaszów, aby 

zabezpieczyć tam, tamtą część Gminy w wodę. Jednocześnie rozmawialiśmy na temat 

hydrantów. Jest wniosek. Komisja złożyła wniosek, aby dokonać weryfikacji hydrantów. 

Ich oznaczeń. Sprawności. Oraz wykonać jakąś ewidencję, ile poszczególnych hydrantów 

znajdują się na wsiach, żeby Sołtysi mieli taką wiedzę. I w razie czego jakieś uszkodzeń 

czy coś, żeby zgłaszali do Gminy. Następnym punktem było opracowanie planu komisji na 

2025 rok. I sprawy bieżące. Szanowni Państwo, ja kiedyś tu na sesji powiedziałem, że przez 

30 lat czekałem do takiego Wójta jak mamy obecnie. Ponieważ minęło już prawie, możemy 

powiedzieć, że kończymy rok kalendarzowy, ale to nie cały rok działalności tego Wójta. 

Ale proszę Państwa, ja obserwowałem działalność Wójta. Był na każdej, na każdym 

przedsięwzięciu, na każdej pracy, jakie wykonywali pracownicy z Wydziału 

Gospodarczego. Na przykład wykaszanie, dbanie o obiekty, jednostki podległe Urzędowi 

Gminy, szkoły, przedszkola, place zabaw, drogi. I proszę Państwa, widziałem jak się 

angażował w budowę, to znaczy umocnienie dróg nie kruszywem, tylko destruktem, które 

otrzymaliśmy od Marszałka w ilości 1 000 ton. Jak trzeba było się starać, żeby ten destrukt 

przyszedł do nas, bo był niby przyznany, a okrężnymi drogami był wywożony. 

Pan Sylwester Różycki: Ale znaleźliśmy. 

Pan Bogdan Zdon: Znaleźliśmy ten destrukt, ściągnęliśmy go do Gminy. I proszę Państwa 

zaczęliśmy natychmiast wykonywać drogi tym destruktem. Pan Wójt był obecnie 

praktycznie przy każdej drodze. Przy realizacji tego, bo chciał, jak to się mówi, to 

pionierskie takie działanie i chciał sprawdzić jak to jest. Doradzał, konsultował z 

wykonawcą jakie grubości, jakie szerokości, którą drogę jak, w jaki sposób zrobić. 

Naprawdę jestem pełen podziwu jego aktywności w terenie. I zaangażowania w estetykę 

naszej Gminy. Interesuje się też drogami, wie, zna każdą drogę, jakie potrzeby, remont. 

Budowy no to wiadomo. 



Pan Jarosław Molenda: Panie Bogdanie, bo nam Wójt w piórka obrośnie. 

Pan Bogdan Zdon: Jeżeli będzie działał inaczej, niż ja sobie to wyobrażam i chcę, żeby tak 

działał, bo doczekałem się i widzę, że działa, wykonuje to zadanie. 

Pan Jarosław Molenda: Super. Panie Wójcie, Radny senior wychwalił, myślę tak trzymać. 

Panie Bogdanie, czy jeszcze mamy coś? 

Pan Bogdan Zdon: To jeszcze do Pana Przewodniczącego, że bardzo sprawnie prowadzi 

obrady. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, dobrze. Dziękuję. Dziękuję bardzo. To też ważne, żeby tak 

troszeczkę atmosferę rozluźnić. Dziękuję bardzo Panie Bogdanie za zreferowanie tego, co, 

co się działo w Komisji, której Pan przewodniczy. Mam jakieś pytanie do Pana Radnego? 

Nie ma. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: Ja mam. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk. Witam. Jestem rolnikiem ze wsi Chronów. Chciałbym się zapytać 

na temat pisma, które składałem dzisiaj do sekretariatu, czy będzie rozpatrywane? Bo to 

było dotyczące tej petycji, którą składaliśmy parę miesięcy temu o umorzenie podatku. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Czyli jeżeli Pan Wójt chce się teraz stronić, to tak, a jak 

nie to przesuniemy do…. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: Ja chciałbym to wiedzieć, czy będzie rozpatrywane. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, a o której godzinie Pan złożył? 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: No około 14. Niezbyt wcześnie, ale… 

Pan Sylwester Różycki: Tak, no to jeśli takie dokumenty…. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: No ale możę ktoś by przeczytał chociaż. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy, to jest złożene na dzienniku. 

Pan Jarosław Molenda: To tutaj w dniu dzisiejszym nie będzie, bo od 12 tutaj mamy…. 

Pan Sylwester Różycki: A od 12 jesteśmy na Komisji. 

Pan Jarosław Molenda: Także w dniu dzisiejszym na pewno to nie weszło. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: To znaczy, że w tym roku już nie będzie. 

Pan Jarosław Molenda: W tym roku nie, bo jutro jest ostatni dzień roku. 

Pan Bogdan Zdon: Może niech powie czego dotyczyło pismo. 

Pan Sylwester Różycki: A ma Pan przy sobie to pismo? 

Pan Jarosław Molenda: A czego dotyczyło pismo? 

Pan Sylwester Rózycki: A ma Pan przy sobie kopię tego pisma? 



Pan Dariusz Jędrzejczyk: Nie mam, ale mogę mieć. Zadzwonię do żony, przywiezie mi z 

domu. 

Pan Sylwester Różycki: To nie. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: No za 15 minut mogę mieć. Chciałbym się zapytać, czy będzie 

rozpatrywany ten wniosek odnośnie umorzenia podatków z dwóch lat, o które złożyliśmy 

parę miesięcy temu petycję do Gminy. 

Pan Bogdan Zdon: To co Rząd miał zrobić. 

Pan Sylwester Różycki: No to zostawiliśmy stawkę podatkową na tym samym poziomie po 

to, żeby właśnie…. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: Ale stawka podatkowa dotyczy wszystkich. I przedsiębiorców  i 

działkowiczów, ale nie rolników tylko tak? Rolicy słuchają, że są najbardziej poszkodowani 

w tym wszystkim, odnośnie produkcji rolnych. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę Pana, przesuńmy tą kwestię do wolnych wniosków, bo w tej 

chwili nam się tutaj rozjedzie harmonogram. No szkoda, że to tak w ostatniej chwili Pan to 

rzucił, bo nie miałem czasu nawet się zapoznać z taką sytuacją. A Komisje są zaplanowane 

po wpłynięciu pism na dziennik. Także myślę, że warto też tak troszkę w sposób taki 

bardziej odpowiedzialny tutaj Radnych, Radnym to przekładać.... 

Pani Małgorzata Burek: Nie na ostatni dzień roku praktycznie. 

Pan Jarosław Molenda: ….jeżeli taka kwestia byłaby. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: Nie na ostatni dzień roku. To było 2 lata temu składane. Nikt się 

nawet tym nie zajął. Dlatego… 

Pani Barbara Szałas: Rok czasu. 

Pan Dariusz Jędrzejczyk: Dlatego nikt tego tematu nie podjął, dlatego ponowiliśmy dzisiaj, 

przed tą sesją ostatnią w roku. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, w takim układzie spróbujemy rozpoznać sprawę jeszcze, 

dopytamy i przesuńmy tą kwestię do wolnych wniosków. 

 

9. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmiany uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania i 

wykupu; 

Przewodniczący Rady poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

Pani Diana Czubak: Uchwała dotyczy zmiany kwoty emisji obligacji z 5 400 000 zł na 3 

400 000 zł. Dotyczy to roku budżetowego 2024, aczkolwiek ma to istotny wpływ 



oczywiście na nasze wskaźniki w latach następnych. W szczególności na wskaźnik w roku 

2032 i 2033. Tam gdzie są zdejmowane spłaty tych 2 000 000 zł. No i oczywiście, że tam 

buduje nam tutaj bardzo dobrą bazę do roku 2025. Także schodzimy z płoty długów na tą 

chwilę z planu o 2 000 000 zł. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy mamy jeszcze jakieś pytania 

uszczegóławiające do Pani Skarbnik? 

Pani Diana Czubak: Ja dodam, że schodzimy do 3 400 000, ale już na dzień dzisiejszy 

możemy powiedzieć tutaj, że z tych 3 400 000 zł zostało uruchomione 800 000 zł. Tylko. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Czy mamy jakieś pytania? Nie widzę. 

 

Przewodniczący Rady poprosił o potwierdzenie qworum, po czym stwierdził, że w 

obradach uczestniczy 14 Radnych – jeden Radny opuścił posiedzenie. 

 

Głosowano w sprawie: zmiany uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich 

zbywania, nabywania i wykupu 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Jarosław Molenda, Grzegorz 

Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XI/60/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: zmiany uchwały w sprawie emisji obligacji 

oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu została przyjęta jednogłośnie. 

 

b) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2024-2040; 

Przewodniczący Rady poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany dotyczące uchwały o wieloletniej prognozie 

finansowej, oczywiście główna zmiana dotyczy kwoty długu i uchwały i emisji obligacji. 

Zdejmujemy z kwoty długu 2 000 000 zł. Zdejmujemy spłaty, czyli rozchody w roku 2032 

i 2033. Wprowadzamy nowe zadanie, przedsięwzięcie wieloletnie w wysokości 1 000 zł 

pod nazwą „Budowa wiaty przystankowej w Dobrucie”. Tutaj chodzi o kontynuację. 



Przystanek został dostarczony, a sam montaż będzie wykonany w roku 2025. Fakturowanie 

w 2025. Dokonane są również zmiany limitów w inwestycjach po to, żeby zachować 

bilansowanie się budżetu i wprowadzenie, zdjęcie z kwoty 2 000 000 zł. To jest kwota 

zdjęta z przedsięwzięcia „Budowa budynku na potrzeby przedszkola i żłobka” oraz 

„Przebudowa układu komunikacyjnego w Orońsku obejmującą ulice Dworską, Cichą oraz 

Miłą”. Po stronie dochodowej wprowadzone są, znaczy tak, wprowadzona jest tak zwana 

kroplówka w wysokości 1 500 000 zł. Jak również wprowadzona jest część subwencji 

oświatowej w wysokości 14 196 zł. Wprowadzone są dochody na stołówki szkolne. I 

zmniejszona kwota dotacji na asystenta rodziny do wysokości wynikającej z umowy. 

Pozostałe zmiany, jeśli chodzi o zdjęcie planów z inwestycji, dotyczy to tylko i wyłącznie 

tych inwestycji, które są wykonywane w roku 2025, jeśli chodzi o Polski Ład i wodociągi, 

jak również po to, żeby zachować, że tak powiem, bilansowanie się budżetu o te 2 000 000, 

które zostały zdjęte z emisji obligacji. Na stronie pierwszej, tutaj jest omyłka pisarska, jeśli 

chodzi o paragraf 2 pkt 3: ustala się plan wydatków majątkowych zrealizowany w roku 

2024, a nie 2023. I tyle na dobrą sprawę, jeśli chodzi o uchwałę roku 2024. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli ta autopoprawka będzie dotyczyła uchwały budżetowej? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Jarosław Molenda: Uchwały budżetowej, dobrze. Czy są pytania? Nie widzę. Widzę 

natomiast, że Pan Radny powrócił na salę obrad. 

 

Przewodniczący Rady poprosił o potwierdzenie qworum, po czym stwierdził, że w 

obradach uczestniczy 15 Radnych. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2024-2040 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XI/61/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Orońsko na lata 2024-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

c) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2024 rok; 

Pan Jarosław Molenda: Przechodzimy od razu do głosowania nad uchwałą dotyczącą zmian 

w uchwale budżetowej Gminy Orońsko. Były te zmiany zreferowane przez Panią Dianę. 

Mówimy o uchwale wraz z autopoprawką, naprawiającą omyłkę pisarską, o której 

powiedziała Pani Skarbnik. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2024 rok wraz z 

autopoprawką 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XI/62/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko 

na 2024 rok została przyjęta jednogłośnie. 

 

d) ustalenia wydatków, które nie wygasają z upływem roku budżetowego, ustalenie planu 

finansowego tych wydatków oraz określenia ostatecznego terminu dokonania każdego 

wydatku ujętego w wykazie; 

Pan Jarosław Molenda: Uchwała była dostępna, była dostępna w portalu e-sesja. Była 

autopoprawka jakaś, Pani Diano? 

Pani Diana Czubak: Tak, była naniesiona autopoprawka. Dotyczy ona punktów 

geodezyjnych, etapów podziału geodezyjnego w Tomaszowie przez firmę Geobud. I jest 

tutaj termin przesunięcia wydatków do 28.02.2025. To jest jako wniesione autopoprawką. 

Drugie zadanie to zadanie naprawy syreny alarmowej wchodzącej w skład systemu 

ostrzegania i alarmowania. która znajduje się na PSP w Ciepłej. I tutaj usługa z terminem 

wykonania do 30.03.2025 roku. Wydatki niewygasające to taki twór, który obciąża nam 



wynik roku 2024 mimo że będzie zapłacona usługa w roku 2025 poprzez po prostu 

zablokowanie środków na wydzielonym rachunku bankowym. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy mamy jakieś pytania uszczegóławiające? Nie 

widzę. 

 

Głosowano w sprawie: ustalenia wydatków, które nie wygasają z upływem roku 

budżetowego, ustalenie planu finansowego tych wydatków oraz określenia ostatecznego 

terminu dokonania każdego wydatku ujętego w wykazie wraz z autopoprawkami 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XI/63/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: ustalenia wydatków, które nie wygasają z 

upływem roku budżetowego, ustalenie planu finansowego tych wydatków oraz określenia 

ostatecznego terminu dokonania każdego wydatku ujętego w wykazie została przyjęta 

jednogłośnie. 

 

e) planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli oraz ustalenia 

maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za kształcenie nauczycieli, pobieranych 

przez szkoły wyższe oraz specjalności i form kształcenia nauczycieli, na które 

dofinansowanie w 2025 r. będzie przyznawane nauczycielom szkół i przedszkola 

prowadzonych przez Gminę Orońsko; 

Pan Jarosław Molenda: Rozumiem, że nie było żadnych poprawek. Komisja rozpatrzyła 

również, Pan Radny Grzegorz Siemieniec referował tę kwestię. Rozumiem, że możemy 

przejść do głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli 

oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za kształcenie nauczycieli, 

pobieranych przez szkoły wyższe oraz specjalności i form kształcenia nauczycieli, na które 



dofinansowanie w 2025 r. będzie przyznawane nauczycielom szkół i przedszkola 

prowadzonych przez Gminę Orońsko 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XI/64/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: planu dofinansowania form doskonalenia 

zawodowego nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat za 

kształcenie nauczycieli, pobieranych przez szkoły wyższe oraz specjalności i form 

kształcenia nauczycieli, na które dofinansowanie w 2025 r. będzie przyznawane 

nauczycielom szkół i przedszkola prowadzonych przez Gminę Orońsko została przyjęta 

jednogłośnie. 

 

f) przyjęcia ,,Rocznego programu współpracy Gminy Orońsko z organizacjami 

pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego 

na 2025 rok”; 

Pan Jarosław Molenda: Program ten był poddany pod konsultacje społeczne. Organizacje 

pozarządowe mogły się wypowiedzieć. Wpłynęło, z tego co pamiętam, Panie Wójcie, kilka, 

kilka wniosków. Czy one zostały w jakiś sposób rozpatrzone, naniesione poprawki? 

Pan Jarosław Molenda: Jak najbardziej. Mam nadzieję tylko, że z roku na rok będą 

organizacje pozarządowe chętniej brały udział w konsultacjach. Program jest po nic innego, 

aby właśnie tą współpracę z organizacjami pozarządowymi, z kołami gospodyń wiejskiej, 

ze strażami pożarnymi, jak najbardziej rozwijać. To, co wcześniej mówiłem na Komisji, 

powtórzę jeszcze raz, że deą właśnie rocznego programu jest to, żeby płynnie przechodzić 

z programem do potrzeb, danych potrzeb grup społecznych, które reprezentują 

stowarzyszenia na naszym terenie. Między innymi tutaj jest taki pomysł, aby wdrożyć 

ogłoszenie konkursu na realizację gminnego programu rozwiązywania problemów 

alkoholowych i narkomanii. Tak więc będzie powołana komisja w celu weryfikacji tych 

wniosków realizowanych przez stowarzyszenia. Zgodnie z ustawą jest ograniczenie, że 

członkami tej komisji nie mogą być osoby ze stowarzyszeń, które ubiega się o 



dofinansowanie. Tak więc później ewentualnie, jak się nie zgłosi nikt do takiej Komisji ze 

stowarzyszeń, kolejnym etapem będzie wyznaczenie przez mnie poszczególnych osób w tej 

Komisji. Tak więc proszę się spodziewać takiego naboru na stronie internetowej. Przekazać 

tą informację do stowarzyszeń, chociaż też taką informację przekażemy, że taki nabór do 

utworzenia tej Komisji jest. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo za te dodatkowe wyjaśnienia. 

 

Głosowano w sprawie: przyjęcia ,,Rocznego programu współpracy Gminy Orońsko z 

organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego na 2025 rok” 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XI/65/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: przyjęcia ,,Rocznego programu współpracy 

Gminy Orońsko z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi 

działalność pożytku publicznego na 2025 rok” została przyjęta jednogłośnie. 

 

g) zatwierdzenia planu pracy Rady Gminy w Orońsku oraz planów pracy stałych 

Komisji Rady Gminy w Orońsku na 2025 rok; 

Pan Jarosław Molenda: Jak słyszeliśmy, każda z komisji na ostatnim posiedzeniu 

przygotowała taki plan działania. Rada Gminy również. Troszeczkę w tym roku dajemy 

takie terminy mniej szersze. Nie dokładny dzień. Tylko ostatni tydzień miesiąca, 

zamykającego kwartał. W związku z powyższym daje to pewną elastyczność zwoływania 

posiedzenia Rady Gminy. Ta uchwała również była dostępna w portalu e-sesja. 

 

Głosowano w sprawie: zatwierdzenia planu pracy Rady Gminy w Orońsku oraz planów 

pracy stałych Komisji Rady Gminy w Orońsku na 2025 rok 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 



Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr XI/66/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: zatwierdzenia planu pracy Rady Gminy w 

Orońsku oraz planów pracy stałych Komisji Rady Gminy w Orońsku na 2025 rok została 

przyjęta jednogłośnie. 

 

10. Uchwalenie budżetu Gminy Orońsko na 2025 rok: 

a) przedstawienie projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Orońsko na lata 2025-2040 oraz projektu uchwały budżetowej na rok 2025 wraz z 

uzasadnieniem Wójta; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie projektów uchwał Skarbnik Gminy 

Panią Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak przedstawiła projekty uchwał odczytując kolejno i krótko omawiając 

pozycje w uzasadnieniu do projektu uchwały budżetowej na 2025 rok.  

 

b) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2025-2040 oraz projekcie 

uchwały budżetowej na rok 2025 i możliwości sfinansowania deficytu; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o odczytanie opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Małgorzatę Burek. 

 

Pani Małgorzata Burek odczytała Uchwałę Nr 3.h./346/2024 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 12 grudnia 2024 roku w sprawie 

opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Orońsko projekcie uchwały w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2025 – 2040 oraz Uchwałę Nr 3.c./352/2024 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 12 grudnia 

2024 roku w sprawie: 1. opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Orońsko projekcie 

uchwały budżetowej na rok 2025, 2. opinii o możliwości sfinansowania deficytu (uchwały 

RIO stanowią załącznik nr 1 do protokołu). 



c) odczytanie opinii Komisji i wniosków Radnych; 

Przewodniczący Rady Gminy prosił Przewodniczącego Komisji Finansowo-Budżetowej i 

Spraw Socjalnych Pana Pawła Matysiaka o przedstawienie opinii komisji i wniosków 

Radnych. 

 

Pan Paweł Matysiak: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie. Zgodnie z 

uchwałą Rady Gminy o trybie pracy nad projektem uchwały budżetowej wszystkie Komisje 

odbyły w określonych terminach swoje posiedzenia, tj. 14 dni od daty otrzymania projektu 

od Pana Przewodniczącego. Komisje dokonały analizy projektu budżetu Gminy Orońsko 

na rok 2025 oraz analizy Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2025-2040. 

Następnie wszystkie Komisje wystosowały na piśmie opinię na swoich posiedzeniach, 

opinię do Komisji właściwej do spraw budżetu, na temat właśnie i budżetu i WPF-u. 

Komisja właściwa do spraw budżetu w ciągu 7 dni od otrzymania opinii musiała odbyć 

swoje spotkanie. Odbyło się ono 5 grudnia. W pierwszej części posiedzenia ustaliliśmy plan 

pracy Komisji na rok 2025. Następnie na drugą część posiedzenia byli zaproszeni wszyscy 

Przewodniczący pozostałych Komisji. Analizowaliśmy projekt budżetu Gminy na rok 2025 

oraz WPF. Zapoznaliśmy się z opiniami pozostałych Komisji na temat tych projektów oraz 

opracowaliśmy ostateczną opinię w tej sprawie. Wszystkie Komisje pozytywnie 

zaopiniowały projekt budżetu na 2025 rok oraz Wieloletnią Prognozę Finansową. Nie było 

żadnych wniosków. Komisja Finansowo-Budżetowa i Spraw Socjalnych również 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały budżetowej oraz WPF. 4 obecnych Radnych 

głosowało za przyjęciem uchwały. Dziękuję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. 

 

d) przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii Komisji i wniosków 

Radnych; 

Pan Jarosław Molenda: Panie Wójcie. Czy Pan ma jakieś uwagi na temat? 

Pan Sylwester Różycki: Mogę powtórzyć to, co powtarzałem na Komisjach. Czyli ten 

budżet, który jest przedłożony państwu jest, że tak powiem, już zawiera elementy 

naprawcze. Czyli planujemy odzyskać tą zdolność i płynność finansową. I to, co Pani 

Wiceprzewodnicząca czytała, te wskaźniki, jak uda nam się złapać ten budżet przez 2-3 

lata, to odzyskujemy taką płynność finansową 2029-2030. Tak więc tu zwracam się z 

podziękowaniami do Radnych za zrozumienie sytuacji. Jak również przyjęcie tego budżetu, 

znaczy rekomenduję przyjęcie tego budżetu w takim kształcie w jakim jest. I to co 



powiedziałem Panie Przewodniczący w poszczególnych Komisjach, że wchodzimy tylko i 

wyłącznie w takie zadania, które jakikolwiek mają sens i rację ich zrealizowania. Jak 

również pojawiają się na horyzoncie środki finansowe, na które można wchodzić, tak? Czyli 

to jest na przykład budowa sieci kanalizacyjnej na ulicy Górnej i Starowiejskiej. Bo teraz 

pojawił się nabór w KPO. I my jako Gmina wiejska, nieposiadająca aglomeracji wpisujemy 

się idealnie w ten wniosek. Tak więc dokumentację już w tym roku udało nam się wykonać, 

czyli PFU i zebrać komplet dokumentów, aby wystartować w tym konkursie. To też, czy to 

na przykład w Łaziskach zabezpieczyć środki finansowe na wkład własny do pozyskania 

środków finansowych na rozbudowę świetlicy. I tak dalej, i tak dalej. Te wszystkie 

działania, które są wprowadzone w budżecie, mają realną szansę, aby je w przyszłym roku 

zrealizować. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. 

 

e) dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie; 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, Pan Radny Zdon. 

Pan Bogdan Zdon: Panie Przewodniczący. Wysoka Rado. Panie Wójcie. Jakie są 

perspektywy budowy sal gimnastycznych? 

Pan Sylwester Różycki: Pojawia się taka możliwość, Panie Bogdanie, ale to… 

Pan Bogdan Zdon: Chciałbym to usłyszeć. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, doniesienia medialne Pana tutaj motywują do wywołania do 

tablicy. Są środki finansowe przeznaczone z Ministerstwa Sportu. Ten wniosek i tryb jego 

naboru jest przez nas analizowany. Tam jest w granicach chyba 200 000 000 zł, tak, z tego 

co pamiętam. No to już tak jak mówiłem, że tą decyzję nie będę podejmował jednoosobowo, 

tylko na Komisjach, przy udziale danej Komisji i potem Rady. Tak jak Panu to już wcześniej 

mówiłem. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania dotyczące sprawy 

budżetowej? Bo mamy jeszcze wolne wnioski, także takie kwestie perspektyw i tak dalej 

przełożymy do wolnych wniosków. Czy mamy pytania? Nie widzę. 

 

f) głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Orońsko na lata 2025-2040; 

Przewodniczący Rady Gminy przystąpił do głosowania projektu uchwały wraz z poprawką. 

 



Głosowano w sprawie: głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2025-2040 wraz z poprawkami 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady Stwierdził, że Uchwała Nr XI/67/2024 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 30 grudnia 2024 r. w sprawie: Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na 

lata 2025-2040 została przyjęta jednogłośnie wraz z poprawkami. 

 

g) głosowanie nad projektem uchwały budżetowej na rok 2025; 

Przewodniczacy Rady Gminy poprosił o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: głosowanie nad projektem uchwały budżetowej na rok 2025 wraz 

z poprawką 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Grzegorz Siemieniec, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, 

Artur Zasada, Bogdan Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała budżetowa na rok 2025 Rady Gminy w 

Orońsku Nr XI/68/2024 z dnia 30 grudnia 2024 r. została przyjęta jednogłośnie. 

 

11. Wolne wnioski 

Pan Jarosław Molenda: Czy ktoś z pań i Panów Radnych ma jakieś zapytania? Czy Państwo 

Sołtysi mają jakieś pytania? Nie mamy. Ja poproszę od Pana to pismo, które Pan dzisiaj 

złożył. Proszę o parę chwil cierpliwości. Dobrze. Proszę Państwa, pismo jest kierowane do 

Pana Wójta Gminy Orońsko. Dotyczy umorzenia podatku, zostało złożone w dniu 

dzisiejszym. W związku z powyższym, Panie Wójcie, no obliguję Pana do odpowiedzi do 



Pana na to pismo. Natomiast szczerze powiedziawszy nie bardzo widzę adres czy jakąś 

formę, w jakiej można tu Panu odpisać. Ale to myślę, że Pana damy radę jakoś 

zidentyfikować. Dobrze. Także ja Panu to oddaję, żeby Pan to miał. To znaczy, to jest Pana. 

To jest Pana kopia? Proszę bardzo. Następnym razem – w takiej już kwestii formalnej – 

bardzo proszę pamiętać o tej formule złożenia wniosku o udzielenie głosu. Mamy takie 

pismo, taki wniosek jest na BIP-ie naszej Gminy. Tak jak tutaj Pan prezes dzisiaj nam 

opowiadał o potencjalnej inwestycji, która u nas się może pojawić. Proszę o tym pamiętać, 

bo to porządkuje sprawy formalne. I daje szansę, że tak powiem, merytorycznego zajęcia 

stanowiska. Rozumiem, że nie ma innych pytań. 

 

12. Zamknięcie obrad 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady XI sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

                Protokołowała                         Przewodniczący Rady Gminy 

              

          Marta Gruszczyńska                                                     Jarosław Molenda 

 

 

 

 

Pełne nagranie z XI sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/


Uchwała Nr 3.h./346/2024
Składu Orzekającego

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie
z dnia 12 grudnia 2024 roku

w sprawie: opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Orońsko projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej na lata 2025 – 2040.

Na podstawie art. 13 pkt 3 oraz art. 19, ust. 2 ustawy z dnia 7 października 1992 roku o regionalnych 
izbach obrachunkowych (Dz. U. z 2023 r., poz. 1325 ze zm.) oraz art. 246 ust. 1 i ust. 3 ustawy z dnia 
27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych (Dz. U. z 2024 r., poz. 1530) 
Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie;

Przewodnicząca: Dagmara Żak 
Członkowie: Anna Pakosz

Janina Filipowicz

Uchwala co następuje:

§ 1.
Przedłożony przez Wójta Gminy Orońsko projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
na lata 2025 - 2040 opiniuje pozytywnie z uwagą zawartą w uzasadnieniu.

§ 2.
Od uchwały służy odwołanie do Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie, w terminie 
14 dni od daty doręczenia niniejszej uchwały.

Uzasadnienie
W dniu 15 listopada 2024 roku, tj. zgodnie z terminem określonym w art. 230 ust.2 ustawy 

o finansach publicznych (dalej ufp) wpłynął do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie w formie 
dokumentu elektronicznego projekt nowej uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
na lata 2025 - 2040.
Wydając opinię o przedłożonym projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Skład 
Orzekający ocenił zgodność projektu uchwały z przepisami ustawy o finansach publicznych 
oraz Rozporządzenia MF z dnia 10 stycznia 2013 r. w sprawie wieloletniej prognozy finansowej 
jednostki samorządu terytorialnego (Dz. U. z 2021 r., poz. 83), stwierdzając co następuje:
Projekt uchwały spełnia wymogi zawarte w ww. przepisach. 
Zawarte w § 4 projektu uchwały upoważnienia dla organu wykonawczego zgodne są z art. 228 
oraz art. 232 ust. 2 ufp. Stosownie do art. 226 ust. 2a ufp do Prognozy dołączono objaśnienia przyjętych 
wartości.
Przedstawiono prognozę kwoty długu obejmującą lata, na jakie zaciągnięto oraz planuje się zaciągnąć 
zobowiązania. Stosownie do art. 229 ufp przyjęte w Prognozie na rok 2025 wielkości zgodne 
są z odpowiednimi wielkościami planowanymi w projekcie Uchwały Budżetowej na ten rok. 
Prognozowane obciążenie budżetu spłatą zadłużenia w latach objętych prognozą kształtuje się poniżej 
dopuszczalnego wskaźnika ustalonego stosownie do art. 243 ufp. Łączna kwota długu, wynikająca 
z zaciągniętych zobowiązań została zaplanowana przy zachowaniu dopuszczalnego poziomu spłaty 
zadłużenia, wynikającego z art. 243 ustawy o finansach publicznych. 
W 2025 roku prognozowane obciążenie Gminy z tytułu spłaty długu z kosztami jego obsługi wynosi 
3,19% przy wskaźniku maksymalnym 8,62%, ustalonym w oparciu o planowane wartości wykazane 
w sprawozdaniu z wykonania budżetu za trzy kwartały 2024 roku. 
W latach następnych objętych projektem WPF spełniona jest relacja w zakresie indywidualnego 
wskaźnika zadłużenia liczonego zgodnie z art. 243 ufp. Skład Orzekający zwraca jednak uwagę 
na ryzyko niespełnienia powyższej relacji w latach 2030-2031, bowiem różnica między dopuszczalnym 



limitem spłaty zobowiązań (poz. 8.3), a wskaźnikiem planowanej łącznej kwoty spłaty zobowiązań (poz. 
8.1) kształtuje się poniżej jednego punktu procentowego i wynosi odpowiednio: 0,56 i 0,01.  Zasadne 
jest zatem, aby jednostka na bieżąco analizowała sytuację finansową Gminy w aspekcie planowanych 
i wykonanych wielkości wpływających na ustalenie relacji określonej w art. 243 ufp i podejmowała 
działania mające na celu poprawę indywidualnego wskaźnika zadłużenia.
W załączniku nr 2 do projektu uchwały ujęto wykaz wieloletnich przedsięwzięć realizowanych w latach 
objętych prognozą, które spełniają wymogi określone w przepisie art. 226 ust. 3 ufp.

W związku z powyższymi ustaleniami Skład Orzekający postanowił jak w sentencji uchwały.



Uchwała Nr 3.c./352/2024
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 

w Warszawie
z dnia 12 grudnia 2024 roku

w sprawie: I. opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Orońsko projekcie uchwały budżetowej 
na rok 2025;
oraz

II. opinii o możliwości sfinansowania deficytu.

Na podstawie art. 13 pkt 3 w związku z art. 19 ust. 2 oraz art. 20 ustawy z dnia 7 października 1992 
roku o regionalnych izbach obrachunkowych (Dz. U. 2023 r., poz. 1325) oraz art. 238 i art. 246 ust. 1 i 2 
ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych (Dz. U. 2024 r., poz. 1530), 
Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie;
Przewodnicząca: Dagmara Żak 
Członkowie: Janina Filipowicz

Anna Pakosz

uchwala co następuje:

§ 1
Opiniuje pozytywnie z uwagami zawartymi w uzasadnieniu przedłożony przez Wójta Gminy Orońsko 
projekt uchwały budżetowej na 2025 rok. Uzasadnienie stanowi integralną część uchwały.

§ 2
Wydaje pozytywną opinię w sprawie możliwości sfinansowania przewidzianego w projekcie uchwały 
budżetowej na rok 2025 deficytu.

§ 3
Opinię, o której mowa w § 1 niniejszej uchwały, stosownie do postanowień art. 238 ust. 3 ustawy 
o finansach publicznych, organ wykonawczy jednostki samorządu terytorialnego jest obowiązany 
przedstawić, przed uchwaleniem budżetu, organowi stanowiącemu.
 

§ 4
Opinia, o której mowa w § 2 niniejszej uchwały podlega ogłoszeniu przez jednostkę samorządu 
terytorialnego w terminie i trybie określonym w art. 246 ust. 2 ustawy o finansach publicznych.

§ 5 
Od niniejszej uchwały służy odwołanie do Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie 
w terminie 14 dni od daty jej doręczenia.

Uzasadnienie
W dniu 15 listopada 2024 r. Wójt Gminy Orońsko przedłożył przy zarządzeniu nr 159/2024 z dnia 

13 listopada 2024 roku, projekt uchwały budżetowej na rok 2025 wraz z uzasadnieniem.
I. W projekcie uchwały budżetowej na 2025 rok zaplanowano:

a) dochody ogółem w wysokości 49.866.772,38 zł., z tego:
 bieżące w kwocie 35.380.728,37 zł.,
 majątkowe w kwocie 14.486.044,01 zł.

b) wydatki ogółem w wysokości 51.198.620,19 zł., z tego:
 bieżące w kwocie 35.005.161,91 zł.,
 majątkowe w kwocie 16.193.458,28 zł.



Z projektu budżetu wynika, iż zachowane zostały wymogi określone w art. 242 ustawy o finansach 
publicznych, ponieważ zaplanowane dochody bieżące są wyższe od planowanych wydatków 
bieżących.
Skład Orzekający stwierdza, że zachowana została wymagana art. 229 ustawy o finansach 
publicznych korelacja wartości wykazanych w projekcie uchwały budżetowej na 2025 rok i projekcie 
WPF, w tym w zakresie wyniku budżetu i związanych z nim kwot przychodów i rozchodów oraz długu.
Zadłużenie Gminy na koniec 2025 wyniesie 12.952.000,00 zł., co stanowi 40,02% planowanych 
dochodów ogółem, pomniejszonych o planowane kwoty dotacji i środki o podobnym charakterze 
oraz powiększone o przychody z tytułów określonych w art. 217 ust. 2 pkt 4-8, nieprzeznaczone na 
sfinansowanie deficytu budżetowego (art. 7 ust. 1 ustawy Dz.U.2022.1964). 
Spełnione zostały wymogi wynikające z art. 243 ustawy o finansach publicznych co oznacza, że 
planowane obciążenie budżetu spłatami zobowiązań w latach 2025 - 2040 kształtuje się poniżej 
maksymalnego dopuszczalnego wskaźnika wynikającego z art. 243 ustawy o finansach publicznych, 
z tym że w latach 2030 - 2031 różnica między dopuszczalnym limitem spłaty zobowiązań, a 
wskaźnikiem planowanej łącznej kwoty spłaty zobowiązań kształtuje się poniżej jednego punktu 
procentowego i wynosi odpowiednio: 0,56 i 0,01.  Zasadne jest zatem, aby jednostka na bieżąco 
analizowała sytuację finansową Gminy w aspekcie planowanych i wykonanych wielkości 
wpływających na ustalenie relacji określonej w art. 243 ufp i podejmowała działania mające na celu 
poprawę indywidualnego wskaźnika zadłużenia.

Przedłożony projekt uchwały budżetowej określa też m.in.:
 źródła pokrycia deficytu budżetu gminy, 
 przychody i rozchody budżetu gminy, 
 rezerwę ogólną i rezerwę celową na zarządzanie kryzysowe,  
 plan dochodów z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych i plan 

wydatków na realizację zadań określonych w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz na realizację zadań określonych w Gminnym Programie 
Przeciwdziałania Narkomanii, 

 plan dochodów z tytułu opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz plan wydatków 
przeznaczonych na pokrycie kosztów funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami 
komunalnymi, 

 plan dochodów z tytułu opłaty za korzystanie ze środowiska oraz plan wydatków 
przeznaczonych na ochronę środowiska, 

 plan dochodów i wydatków z opłat za korzystanie z przystanków komunikacyjnych
 dotacje udzielane z budżetu gminy,
 plan funduszu sołeckiego
 maksymalną wysokość pożyczek krótkoterminowych udzielanych przez Wójta w roku 

budżetowym
 upoważnienia dla organu wykonawczego wynikające z art. 258 i art. 264 ust. 3 ustawy 

o finansach publicznych, 
 limit zobowiązań na pokrycie występującego w ciągu roku przejściowego deficytu budżetu 

oraz sfinansowanie planowanego deficytu budżetu a także na spłatę wcześniej zaciągniętych 
zobowiązań z tytułu zaciągniętych kredytów i pożyczek.

Skład Orzekający zwraca uwagę, że w projekcie uchwały budżetowej zaplanowano rezerwę celową 
na zadania własne z zakresu zarządzania kryzysowego w wysokości 70.000,00 zł, którą podzielono 
na  rezerwę bieżącą celową z zakresu zarządzania kryzysowego w kwocie 35.000,00 zł a także 
rezerwę majątkową celowa na realizację zadań majątkowych z zakresu zarządzania kryzysowego 
w wysokości 35.000,00 zł. Zdaniem Składu Orzekającego taki sposób zaplanowania rezerwy 
z zakresu zarządzania kryzysowego może skutkować ograniczeniem możliwości dysponowania 
tą rezerwą przez zarząd jednostki samorządu terytorialnego (Wójta). Dodatkowo Skład Orzekający 
przypomina, iż zgodnie z art. 222 ustawy o finansach publicznych w budżecie jednostki samorządu 



terytorialnego tworzy się rezerwę ogólną oraz rezerwy celowe: na wydatki, których szczegółowy 
podział na pozycje klasyfikacji budżetowej nie może być dokonany w okresie opracowywania 
budżetu jednostki samorządu terytorialnego lub na wydatki związane z realizacją programów 
finansowanych z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 albo gdy odrębne ustawy 
tak stanowią.
W Tabeli nr 8 do projektu uchwały budżetowej na 2025 rok pn. „Plan funduszu sołeckiego Gminy 
na 2025 rok” przewidziano do realizacji przedsięwzięcie, w którym, z proponowanego zapisu 
nie można wywieść konkretnego zadania publicznego jakie Gmina miałaby realizować, tj.: „Remont 
figurki i zagospodarowanie terenu”, w związku z powyższym Skład Orzekający nie może dokonać 
oceny pod kątem zgodności z prawem ww. zadania. Również przedsięwzięcie pn. „Propagowanie 
ochrony zabytków i opieki nad zabytkami poprzez renowację figurki NMP w Ciepłej”  budzi 
wątpliwość Składu Orzekającego pod względem posiadania prawa własności do w/w zabytku.   
Z funduszu sołeckiego mogą być realizowane wydatki tylko na obiekty, w odniesieniu do których 
gmina posiada prawo własności lub ma inny tytuł władania (dysponowania w rozumieniu prawa 
budowlanego, np. dzierżawa, użyczenie). Natomiast w sytuacji braku ww. tytułów możliwe jest 
sfinansowanie renowacji obiektów zabytkowych (jeżeli są wpisane do rejestru zabytków albo 
znajdują się w gminnej ewidencji zabytków) wyłącznie poprzez zaplanowanie wydatków w formie 
dotacji na podstawie art. 71 ust. 2 i art. 81 ustawy z 23 lipca 2003 r. o ochronie zabytków i opiece 
nad zabytkami (Dz.U. z 2024 r. poz. 1292 t.j.), ale już nie w ramach funduszu sołeckiego.
Ponadto wątpliwości Składu budzi klasyfikacja budżetowa w przedsięwzięciach „Propagowanie 
polityki prorodzinnej poprzez budowę wiaty/altany drewnianej w Helenowie” w sołectwie Helenów 
zastosowano rozdział 70005 Gospodarka gruntami i nieruchomościami, paragraf 303 - Różne 
wydatki na rzecz osób fizycznych oraz w sołectwie Orońsko w przedsięwzięciu „Zapewnienie 
gotowości poprzez zakup obuwia i odzieży specjalistycznej dla OSP Orońsko” w rozdziale 75412 
Ochotnicze straże pożarne zastosowano paragraf 302 - Wydatki osobowe niezaliczone do 
wynagrodzeń.
Skład Orzekający zwraca uwagę, iż w budżecie gminy mogą być ujęte wydatki, w tym realizowane 
m.in. w ramach funduszu sołeckiego, tylko w stosunku do których gmina posiada tytuł własności lub 
inny tytuł do władania/dysponowania.
Skład Orzekający przypomina, iż zgodnie z wymogami art. 2 ust. 6 ustawy z dnia 21 lutego 2014 
roku o funduszu sołeckim (Dz.U. z 2014 r, poz. 301 z późn.zm.) środki funduszu przeznacza się na 
realizację przedsięwzięć, które są zadaniami własnymi gminy, służą poprawnie warunków życia 
mieszkańców i są zgodne ze strategią rozwoju gminy. W przypadku gdy zamierzone przedsięwzięcia 
nie spełniają wymogów określonych w ww. przepisie zgodnie z art. 5 ust. 11 ustawy o funduszu 
sołeckim Rada uchwalając budżet jest zobligowana odrzucić wniosek sołectwa.

W odniesieniu do merytorycznej poprawności projektu uchwały budżetowej, Skład Orzekający 
zwraca uwagę, że w zał. Nr 2 do projektu uchwały budżetowej w dziale 010 w rozdz. 01095-
Pozostała działalność w §2850 - kwoty na rzecz wybranego przez podatnika podmiotu uprawnionego 
1,5% podatku rolnego, określono w wysokości 3.000,00 zł tj. około 0,72% planowanych wpływów 
z podatku rolnego. Zgodnie z art. 6d ust. 1 ustawy z dnia 15 listopada 1984 r. o podatku rolnym (Dz. 
U. z 2024 r. poz. 1176) organ podatkowy właściwy ze względu na miejsce położenia gruntów, 
na wniosek podatnika podatku rolnego, będącego osobą fizyczną, oraz podatnika podatku rolnego 
będącego rolniczą spółdzielnią produkcyjną przekazuje kwotę w wysokości 1,5% należnego podatku 
rolnego na rzecz wybranego przez tego podatnika. Oznacza to, że wysokość odpisu na izby rolnicze 
przewidziana w tym rozdziale powinna wynieść 6.285,32 zł.

II. W projekcie uchwały budżetowej Gminy Orońsko na 2025 rok zaplanowano deficyt w wysokości 
1.331.847,81 zł., który zostanie sfinansowany przychodami pochodzącymi z kredytów w kwocie 
1.230.200,00 zł, oraz wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 i dotacji 
na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem tych środków w kwocie 
101.647,81 zł.. Łączne przychody budżetu stanowią kwotę 1.706.647,81 zł., a rozchody 
374.800,00 zł. 



Wskazany w projekcie budżetu sposób oraz źródła sfinansowania deficytu zgodne są z art. 217 ust. 
2 ustawy o finansach publicznych. 

Mając na uwadze powyższe, Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie, 
postanowił jak w sentencji uchwały.


